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EDU ALUSEKS ON PIKAAJALINE KOGEMUS

Loo alevikus peeti pidu:
Lindströmil täitus 25 aastat

ETTEVÕTE

Andres Tohver
andres@harjuelu.ee

~ Ehkki Lindström OÜ re-
gistreeriti Eestis ettevõttena
10. novembril 1992, tehti
veerandsajandi tähistamise-
ga juba algust. 21. septemb-
ri õhtul mürtsus muusika
Loo alevikus Kuusiku teel,
tutvustati ettevõtte tegemisi
ja korraldati meeleolukas
tööriiete moedemonstrat-
sioon.

Kuidas firma alguse sai? Selgub,
et see asutati Carl August Lind-
strömi poolt tekstiilivärvimistöö-
kojana Helsingis 1848. aastal.
Pere-ettevõttest kasvas välja rah-
vusvaheline kontsern Lindström
Group, kus töötab nüüd 3500
inimest 24 riigis. Kontserni käi-
ve on 323 miljonit eurot aastas.

Eestisse laieneti Lindström
OÜ sildi all 1992. aasta sügisel,
et pakkuda tööriiete ja vahetus-
vaipade üürimise ja hoolduse
teenuseid. Esialgu olid ettevõttel
siin vaid mõned töötajad. Töörii-
deid ja vaipu pesti Jõelähtme
vallas Loo alevikus ühes kontei-
neris, n-ö konteinerpesulas.

Kasum kaks miljonit
Tänaseks onLindströmil Loo

alevikus ruumikad hooned –

kokku 5000 ruutmeetrit –, lisaks
veel Tartus 1900 ruutu. Kui
Loost teenindatakse eeskätt Põh-
ja,Kesk ja Lääne-Eestit, siis Tar-
tust Eesti lõuna- ja idaosa.

Lindström OÜ annab Eestis
tööd 200 inimesele. “Eelmise
aasta käive oli 13,1 miljonit eu-
rot, kasum kaks miljonit,” selgi-
tab tegevjuht Kadrian Jaagund.

Pestakse tööriideid, tööstus-
likke puhastustekstiile, hotellide
ja restoranide tekstiile, vaipu,
pakutakse isikukaitsevahenden-
dite teenuseid.

“Lool on meil tööriietepese-
misel rohkem liini põhimõte. Ka-
sutatud ja puhas pesu kokku ei
puutu. Peseme erinevates pesu-
masinates ja siis saadame kõik
ühte tunnelkuivatisse, kus kuum
õhk kuivatab riided ära, pärast
mida läbib iga riie kvaliteedi-
kontrolli,” selgitab Jaagund.

“Meie Tartu majas on moo-
dul tüüpi pesumasinad ehk siis
üks masinkoosneb pesumasinast
ning kuivatist; muus osas kvali-
teedi tagamiseks on protsess sa-
ma,” lisab Jaagund.

Kõik tekstiilid – olgu selleks
tööriided, vaibad, hotellitekstii-
lid või tööstuslikud puhastus-
tekstiilid, mida Lool ja Tartus
pestakse – on Lindströmi jaoks
disainitud, valmistatud jakuulu-
vadki tekstiilihoolduse ettevõtte-
le.

“Klientettevõte saab meilt
kasutamiseks tööriided.Meie vii-
me kogu aeg puhtad riided nen-
dekappidesse, toomekasutatud
riided siia oma majja, peseme

need ära. Õmbleme, kui on au-
gud, kui on riie kulunud, vahe-
tame riide välja,” ütleb tegev-
juht.

Tee töötaja õnnelikuks
“Eestis kasutab meie töörii-

deid 56 000 töötajat,” räägib
Jaagund. Mõned tekstiilid vaja-
vad pesu ja puhastamist korra
nädalas, kohati aga, näiteks liha-
tööstuste puhul, iga päev.

Mis kell hakkab ettevõttes
tööpäev? Selgub, et masinad
huugavad hommikul kuuest õh-
tul üheteistkümneni.

Töötatakse kahes-kolmes va-
hetuses.

Vaibapesuga tegeleva Marko
Tenneri sõnul on ta Lindströmis
töötanud kolm aastat. Mis ajen-
das ettevõttesse tööle tulema?
“Tuttava kaudu tulin,” selgitab
ta.

Kuidas esimene tööpäev väl-
ja nägi? “Hästi sõbralikud olid,
koolitasid kohe,” meenutabTen-
ner. Kas vaibapesu on kerge või
raske õppida? “Ei olnud väga
raske. Tööpäevad on kaheksa
tundi,” ütleb mees.

“Lindströmi klientide hin-
nang, mida mina tean, on kõr-
ge,” räägib suhtekorraldaja Ja-
nek Mäggi. “Nendel on ikkagi pi-
kaajaliselt väljakujunenud rutiin,
kuidas nad neid asju teevad.”

“Nad on suutnud oma tööta-
jaid õnnelikud hoida. See pee-
geldub klientidele edasi,” lisab
Mäggi. Mis teeb aga töötaja õn-
nelikuks?

“Töökeskkond, motiveeriv
palk, võimetele vastav töö, iga-
sugused ühisüritused, töötajast
hoolimine ja stabiilsus,” arvab
suhtekorraldaja. ~

Lindström OÜ tegevjuht Kadrian Jaagund 200 kilo kaaluva vaibapesumasina juures.

Lindströmi sünnipäeva kulminatsiooniks oli tööriiete moedemonstratsioon. 2x Andres Tohver

Vambo
Kaal
lahkub
HOLi
büroost

Täna, 29. septembril, on viima-
ne tööpäev Harjumaa Omavalit-
suste Liidu büroo juhil Vambo
Kaalul. Vambo Kaal töötas oma-
valitsusliidu majas Sirge tänaval
kaheksa aastat, olles alati oma
lahke oleku jahea sõnaga kollee-
gidele toeks.

Kolmapäeval toimunud
HOLi volikogul tänati Vambo
Kaalu tehtud töö eest lillekimbu-
ga. ~ (HE) Vambo Kaal. Marko Tooming

Algas Lääne-Harju raudteede
75-miljoniline remont
~ Eesti Raudtee alustas
kokku viis aastat kestvate
ulatuslike ehitustöödega
Lääne-Harju raudteeliinidel.
Kokku investeeritakse viie
aasta jooksul ligi 75 miljonit
eurot, millest suur osa tuleb
Euroopa Liidu Ühtekuulu-
vusfondist.
Tööd algasid tänavukevadel Va-
salemmaja Riisipere jaamas. Su-
vel jätkusid need Urda-Keila
raudteelõigul. Sügisel liiguti
Klooga-Paldiski lõigule ning sel
aastal alustatakse töid ka Paldis-
ki jaamas.

Järgmisel aastal toimuvad
Tallinna-Pääsküla mõlema pea-
tee, Pääsküla-Laagri ja Laag-
ri-Urda raudteetööd. 2019. te-
hakse töid Klooga, Keila ning
Pääsküla jaamas, 2020 ehitatak-
se Tallinnas Paldiski maantee sil-
da. 2021. aastal ehitatakse Balti
jaamas uusi rööbasteid ja plat-

vorme. Paralleelselt raudteetöö-
dega toimub ka kogu Lääne-Har-
ju liiklusjuhtimissüsteemi uuen-
damine. “Tegemist on kauaoo-
datud investeeringuga, mis tä-
hendab Lääne-Harju raudteeliik-
lusele suurt arenguhüpet,” ütles
Eesti Raudtee juhatuse esimees
Erik Laidvee.

Ehitustööde käigus paranda-
takse raudtee seisukorda, kaas-
ajastatakse erinevaid vananenud
tehnoloogiaid ning püstitatakse
täiendavaid reisijate rajatisi.
Tööde järelmuutub tihedamaks
rongigraafik, paigaldatakse digi-
taalsete infotabloodega ooteplat-
vormid, paraneb reisijate ligi-
pääsetavus ning parenevad kau-
baveo võimalused.

Täpsed ajad sõltuvad tööka-
vadest ning kooskõlastatakse rei-
sivedajaga. Info muudatuste ja
transpordikorralduse on jooks-
valt leitav Elroni kodulehelt
www.elron.eening peatuskohta-
de stendidelt. ~ (HE)

Nii näeb Keila jaam välja aastal 2019. Eesti Raudtee

Inimene eelkõige!
Sinu kandidaat Jõelähtme vallas

Merike Metstak,
nr. 110!
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EELTÖÖNA KÕNNIB TA ISE LÄBI 1170 KILOMEETRIT

Lätlane soovib Baltikumi
pikimat matkarada luua

TERVIS

Andres Tohver
andres@harjuelu.ee

~ Juris Smalinskis (45)
alustas 26. juunil Leedu-Läti
piirilt rannikumatka põhja
poole. 2. septembril jätkas
ta Lääne-Eesti rannikuala-
del. Lätlane soovib nõnda
luua Baltikumi pikima mat-
karaja – ühtekokku 1170 ki-
lomeetrit.
Kolmapäeva hommikul sirutas
Smalinskis selga juba Padise
kloostri ees. Sealt edasi viis tee-
kond Harju-Madise kirikusse ja
Paldiski linna – ühtekokku 20 ki-
lomeetrit, mille peale kulus viis
hommikutundi.

Kolmapäevasteks saatjateks
olid ränduril metsamehest kaas-
maalane Juris Vemanis, Haapsa-
lus taimetoidukohvikut pidavad
Beguta Kevvai jaLiisi Ansip, Lää-
ne-Harju Koostöökogu aktivistid
Kerli Lambing ja Ede Teinbas, et-
tevõtluskoolitaja Ege Jaanso
ning Harju Elu ajakirjanik.

Retke vältel on Smalinskise
kaasrändurid vahetunud. Suu-
rim seltskond – 45 matkajat –

saatis teda ühel Põhja-Läti lõi-
gul. Tõstamaa-Matsi lõik Pärnu-
maal tuli mehel seevastu läbida
omaenda seltskonnas ehk üksin-
da.
1170 kilomeetrit

Kust ikkagi on pärit idee nii
Läti kui Eesti läänerannik jalgsi
läbida? “Paljud inimesed, kes Lä-
tis turismiga tegelevad, unista-
vad ultrapikast matkarajast,” üt-
leb Smalinskis.

Seni on Läti matkarajad piir-
dunud kolme, viie, kümne, 20
või 25 kilomeetriga. “Lätis ei ole

ühtegi saja kilomeetri pikkust
matkarada,” tunnistab Smalins-
kis.

Seetõttu käivitas mees sõpra-
dega matkaraja projekti, mis al-
gaks Leedu-Läti piirilt Nida kü-
last. Sealt piki rannikut Ainaži-
ni-Heinasteni Eesti piiril on 550
kilomeetrit, mille läbikõndimist
ta alustas tänavu 26. juunil.

Sellest on Smalinskisele aga
veel vähe. 2. septembril jätkasta
matka Heinastest piki Eesti lää-
nerannikut, sihiks Tallinna sa-
dam. Nõnda lisandub veel 620
kilomeetrit, ühtekokku seega
1170.

See oleks konkurentsitult
Baltikumi pikim matkarada, an-
des silmad ette näiteks 820-kilo-
meetrisele Peraküla-Aegvii-
du-Ähijärve matkateele ning
“kõigest” 371-kilomeetrisele
Oandu-Ikla rajale.

Käesoleval nädalal läbib lät-
lane viimast etappi ehk Harju-
maa rannaala. Pingutuste kroo-
nina jõuab ta 1. oktoobri pärast-
lõunal Tallinna sadamasse ning

1170kilomeetrile ongi joon alla
tõmmatud.
Miljoni euro projekt

Läti ja Eesti läänerannikuton
Smalinskis läbinud 18–30-kilo-
meetriste lõikude kaupa. Iga
päeva õhtul otsib ta omale öö-
maja, suhtleb Skype'i teel laste-
ga ning teeb laptopis kokkuvõt-
te päeva jooksulkuuldust ja näh-
tust.

Smalinskise retk on nimelt
osa aastatel 2017–2019 teosta-
tavast projektist, mille tarbeks
Euroopa Liidu piirkondadevahe-
lise koostöö programmist Inter-
reg eraldati 926 277 eurot. Pro-
jekti partneritelt saadakse veel
163 460.

Nida-Tallinna rajale pannak-
se viidad ja infotahvlid, tõmma-
takse puudele värvitriibud, et tu-
leviku matkajad ära ei eksiks.
Teatud vahemaade taha tulevad
varjualused laudade ja pinkide-
ga, kus inimesed saavad jalga
puhata, keha kinnitada ja lihtsalt
end mõnusalt tunda. Antakse

välja teatmik, kus rada on jaga-
tud 50 lõiguks. Iga lõigu kohta
on teatmikus lehekülje jagu tea-
vet.

“Pärnumaal jaLäänemaal on
kõik omavalitsused, turismiette-
võtjad ja vaatamisväärsuste hal-
dajad, kes mere äärde jäävad,
kohtunud Eesti-poolsete projek-
tijuhtidega, et märkida maha see
rada kaardile, kus üldse on või-
malikkõndida jakus ei ole,” rää-
gib Ede Teinbas.

Interregi programmi osas tu-
leb mängu aga huvitav nüanss.
“Harjumaa ei olegi projekti abi-
kõlblik piirkond. Tegelikult oleks
pidanud see matkarada lõppema
ära Nõval, aga kuna programmi
sekretariaat oli nii lahke ja lubas
maksta Jurise matkakuni Tallin-
nani välja – tema majutuse ja
palgaraha –, siis loomulikult
meie omavalitsused ja meie ko-
halikud Leader tegevusgrupid ja
Põhja-Eesti Turism ja Harju Et-
tevõtlus- ja Arenduskeskus võt-
sid sellest pakkumisest kohe
hooga kinni,” selgitab Teinbas
bürokraatia keerdkäike.

Kui palju inimesi hakkab Lä-
ti-Eesti rannikumatkarada iga-
aastaselt kasutama? “Neid, kes
alustavad Nidas ja lõpetavad
Tallinnas, ei ole eriti palju,” üt-
leb Smalinskis. Tema sõnul hak-
kavad matkajad rada nautima
nädalavahetustel lühemate lõi-
kude kaupa.

“Väga vahva mõõtmise moo-
dus on mobiilpositsioneerimine.
Võib-olla me saame rannikuala
kaardistada niisuguse meetodi-
ga,” arvab Teinbas, et nõnda
saadakse ka teada, kui palju hu-
vilisi rajal käib.

Smalinskis on tuleviku suh-
tes optimistlik: “Kui inimesed lä-
hevad jalaSantiago de Compos-
tela kloostrisse Põhja-Hispaa-
nias, siis miks nad ei peaks tule-
ma Läti-Eesti matkarajale.” ~

Ede Teinbas ja Juris Smalinskis Paldiski lähedal rannas jalga puhkamas.

Smalinskis saatjatega Padise valla metsateel. 2x Andres Tohver
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FoxTrans OÜ võtab töölefurgoonauto juhi.
Tööülesandeks on kaubikuga erinevatekaupade laialivedu Harjumaal.

Nõudmisedkandidaadile:
•B ja C-kategooria juhiload,
•kohusetundlikus ja töötahe,
•eestikeele oskus,
•Võib olla ka FIE või OÜ.
Tööaeg E–R.

Kandidaadil palume
võttaühendust
tel 510 5762 võisaata e-mail
tellimus@foxtrans.ee.

VIIMSI
VALLAVALITSUS

TEATAB:
09.–22.10.2017 tööpäevadel kell 8.30–17.00 (paus 12.00–14.00),
reedeti kella 12.00-ni on Viimsi vallamajas (Nelgi tee 1) avali-
kul väljapanekul Metsakasti küla, Taganiidu tee 32 (Viimsi Val-
lavalitsuse 12.09.2017korraldus nr 636) detailplaneering.

Planeeritav 3636 m2suurune ala asub Metsakasti külas Uuesauna/
Taganiidu tee äärsel alal, mis lõunast piirneb hoonestatud elamu-
krundiga Taganiidu tee 34, läänest kinnistuga Nurme haljak ning
põhjast ja idast kinnistuga Uuesauna/Taganiidu tee. Maa-ala on ta-
sase reljeefiga hoonestuseta ja kõrghaljastuseta looduslik rohumaa.
Kinnistu Taganiidu tee 32 detailplaneeringuga (Viimsi Haldus OÜ
töö nr 02-17, märts 2017; põhijoonise väljatrükk: 21.03.2017) moo-
dustatakse üks 1 335 m2suurune üksikelamumaakrunt ja üks 2 301
m2suurune tee-ja tänavamaa krunt ning määratakse üksikelamuk-
rundi ehitusõigus ühe kahekorruselise üksikelamu (H = 8,5 meet-
rit) ja kahe ühekorruselise abihoone (H = 4,5 meetrit) ehitamiseks,
krundi suurim lubatud ehitusalunepindala on 267 m2(20% krundi
pindalast). Tee-ja tänavamaakrunt antakse tasuta valla omandisse.

Detailplaneeringuga on võimalik tutvuda Viimsi vallamajas või val-
la veebilehel www.viimsivald.ee.

Viimsi vallavalitsus, Nelgi tee 1, 74001 Viimsi
Tel +372 602 8805, info@viimsivv.ee, www.viimsivald.ee

Adven Eesti AS muudetud õhusaasteloa andmise
teade
Keskkonnaamet teatab, et on väljastanud Adven
Eesti AS-le (registrikood 10066299) muudetud õhu-
saasteloa nr L.ÕV.HA-131372.
Õhusaasteluba on väljastatud Harju maakonnas
Viimsi vallas Haabneeme alevikus Sõpruse tee 4
kinnistul (katastritunnus 89001:010:2897) asuvate
põletusseadmete käitamisest eralduvate saasteai-
nete välisõhku väljutamiseks. Adven Eesti AS taot-
les õhusaasteloa muutmist seoses tootmisterritoo-
riumile uue hakkepuiduga või turbaga töötava kat-
lamaja rajamisega. Üheaegselt hakkepuitu ja tur-
vast põletusseadmes kasutama ei hakata. Olemas-
olevad maagaasiga töötavad põletusseadmed jää-
vad reservi. Põletusseadmete soojussisendile vas-
tav nimisoojusvõimsus on 20,45 MW. Rajatava hak-
kepuiduga või turbaga töötava põletusseadme soo-
jussisendile vastav nimisoojusvõimsus on 6 MW,
maagaasiga töötavate põletusseadmete summaar-
ne soojussisendile vastav nimisoojusvõimsus on
14,45 MW. Maagaasi kasutatakse kuni 3900 tuhat
m3aastas, hakkepuitu kasutatakse kuni 18729,5
tonni või turvast 13621,5 tonni aastas. Toodetud
soojus suunatakse tarbijale hoonete soojusenergia-
ga varustamiseks. Adven Eesti AS tegevus ei põh-
justa õhukvaliteedi piirväärtuste ületamist.
Haldusakti ja muude asjasse puutuvate dokumen-
tidega saab tutvuda Keskkonnaameti Põhja regioo-
ni Harju kontoris (Viljandi mnt 16, Tallinn, pohja@
keskkonnaamet.ee). Digitaalselt on dokumendid
kättesaadavad Keskkonnaameti avalikus dokumen-
diregistris http://dhs-adr-kea.envir.ee. Õhusaaste-
luba on kantud keskkonnalubade infosüsteemi ja
on nähtav aadressil https://eteenus.keskkonnaa-
met.ee.



ÕPETAJAID ON TEGELIKULT ROHKEM KUI TÖÖKOHTI

Koolide konkurents
õpetajate turul ägeneb

HARIDUS

Marko Tooming
marko@harjuelu.ee

~ Kui enne kooliaasta al-
gust oli töökuulutuste seas
kümneid ja isegi sadu soove
palgata tööle õpetaja, siis
nüüd, kui kooliaasta alanud,
on asjad paljudes koolides
paika loksunud. Puudu on
siin-seal mõned pedagoogid,
tavaliselt kas keele- või ma-
temaatikaõpetaja.

“Õpetajate puudus on paljuski
piirkondlik probleem ja üleriigi-
line statistika näitab tegelikult
vastupidist – meil on palju roh-
kem õpetajaid, kui on õpetajate
ametikohti,” ütles Harju Elule
haridus- ja teadusministeeriumi
koolivõrgu juhtKalle Küttis.

Haridus- ja teadusministee-
riumi andmetel töötas eelmisel
õppeaastal üldhariduskoolides
veidi enam kui 12 000 õpetaja
ametikohal üle 14 500 õpetaja.
Seetõttu töötab palju õpetajaid
osalise koormusega ning neist
suur osa sooviks tegelikult töö-
tada täiskoormusega. Seega –

vähemalt statistika järgi paistab,
et õpetajaid pole mitte puudu,
vaid üle.

“Juba viimased kaheksa õp-
peaastat on õpetajad töötanud
keskmiselt 0,83 ametikoha koor-
musega ning viimane TALISe
uuring näitas, et paljud osakoor-
musel olevatest õpetajatest soo-
viksid töötada täiskoormusega,”
märkisKüttis, ja lisas, et see, kui-
das koolis õpetajaid palgatakse
ja töökoormust jagatakse, sõltub
koolijuhist jakoolipidajast.
Raskused matemaatikaga

Kui Harju Elu rääkis Harju-
maa koolide direktoritega, sel-
gus, et enamjaolt on õpetajad
olemas, kuigi mõnes kohas min-
di vähemalt esialgu seda teed, et
jagati puuduvate aineõpetajate
tunnid olemasolevate õpetajate
vahel ära.

Jüri gümnaasiumi direktor
Maria Tiro ütles, et leidmata jäid
inglise keele, väikeklassi, mate-
maatika ja eesti keele täiskoha-
ga õpetajad. “Tunnid jagati ole-
masolevatele inimestele. Seetõt-

tu töötavad osad õpetajad väga
suurte koormustega,” rääkis ta.

Peetri lasteaed-põhikool di-
rektor Luule Niinesalu sõnul on
suur puudus kvalifikatsiooniga
õpetajatest. “Mitu õpetajat töö-
tab aastase töölepinguga, sest
puudub vastav kvalifikatsioon.
Lasteaeda oleme logopeedi otsi-
nud kolm aastat ja ei ole leid-
nud. Sama raske on leida ka
õpetajaid lasteaeda,” ütles ta.

Eesti ühe suurima kooli,
Viimsi keskkooli direktor Ene
Koitla aga juhtis tähelepanu as-
jaolule, et väga keeruline on lei-
da matemaatikaõpetajaid. Viim-
si koolis ongi üks täiskoormuse-
ga matemaatikaõpetaja puudu.

Tabasalu ühisgümnaasiumi
direktor Martin Öövel ütles, et
õpetajad onkoolil küll nüüd ole-
mas, kuid see ei tähenda, et vas-
tava kvalifikatsiooniga pedagoo-
ge oleks lihtne leida. “Konkurs-
sidel on olnud vähene osalus,

mis on tinginud olukorra, kus on
pidanud konkursse korduvalt
välja kuulutama või leidma viise
läbi kontaktvõrgustiku õpetaja-
tele lähenemiseks,” rääkis ta.
“Viimasel aastal oli kõige raskem
leida eesti ja inglise keele õpeta-
jaid, kuid samuti on teada, et
reaalainete õpetajaid on väga
vähe tööturul.”

Tabasalu on üks neist kooli-
dest, mis koostöös omavalitsuse-
ga pakub õpetajatele vajadusel
elamispinda. Selle põhjuseks ei
ole vaid õpetajate valda peibuta-
mine, vaid pigem õpetajate turul
valitseva olukorraga kohandu-
mine.

“Eestis on palju koole, mis ei
suuda enam oma kvalifitseeritud
õpetajatele täiskoormust pakku-
da ning seetõttu oleksid vastava-
te koolide õpetajad ideaalseks
sihtgrupiks, kellele pakkuda või-
malust osakoormusega ja taga-
tud eluasemega täiskoormuse
saamistkahe kooli peale kokku,”
selgitas Öövel.
Kool kui tööturu osa

Haridus- ja teadusministee-
riumi õpetajaosakonna juhataja
Krista Mikiveri sõnul võib mulje
õpetajate suurest puudusest te-
kitada asjaolu, et õpetajate liiku-
mine tööandjate vahel jääb väga

lühikesse perioodi, sest koolid
otsivad õpetajaid reeglina keva-
del, mil saavad läbi tähtajalised
töölepingud. “Kui kevadel otsus-
tab õpetaja liikuda teise tööand-
ja juurde, siis teoks saab see su-
vel ning direktoril tuleb omakor-
da alustada otsinguid,” selgitas
ta. “Viimased otsingud jäävadki
seetõttu augustisse. See on koo-
litöö eripära.”

Et kool on samamoodi töötu-
ru osa nagu muudki sektorid,
juhtis tähelepanu ka Kalle Küt-
tis. Reeglid pole siin erinevad
ning tööjõu liikumine toimub sa-
mamoodi. “Hariduses ei olda se-
ni harjutud inimeste pärast töö-
turul võitlema, kuid tuleb arves-
tada, et reaalainete õpetajaid ei
oota tööle ainult koolid, vaid
nad on nõutud teisteski ettevõ-
tetes,” rääkis ta.

Küttise sõnul peavad koolid
kohanema järjest rohkem uue
põlvkonna vajadustega ja ootus-
tega, seda nii organisatsioonikul-
tuuri kujundamisel, heade töö-
tingimuste loomiselkui persona-
li värbamisel, sest tööturul ei
hakka neilekeegi erandeid tege-
ma.

“Seega võti uute õpetajate
leidmisel on paljuski koolijuhti-
de ja kohalike omavalitsute endi
käes,” märkis ta. ~

“Hariduses ei olda se-
ni harjutud inimeste
pärast tööturul võitle-
ma.”

Statistika järgi on õpetajaid rohkem kui töökohti. Marko Tooming

Osasse paikadesse on raske pedagooge saada
~ Harju Elu uuris neljast
koolist, kas ja kuidas on neil
õpetajad leitud. Sauel on pe-
dagooge puudu, kuid tööl
olevad õpetajad annavad
nende eest tunde. Paldiskis
pole aga ametis logopeedi.

Allar Viivik
allar@harjuelu.ee

Saue gümnaasiumis töötab õp-
peaasta alguses 76 õpetajat.
Nende keskmine vanus on Sauel
44 aastat. Abilinnapea Andres
Kaarmann kinnitas Harju Elule,
etkahjuks on puudu on neli ku-
ni viis pedagoogi. Tunnid on õn-
neks kõik antud, sest puuduvate
töötajate koormus on ametisole-

vate õpetajate vahel ära jaota-
tud.

“Koolis võiks olla lisaks ing-
lise keele õpetaja, eripedagoog,
eesti keele ning ka klassiõpeta-
ja,” ütles viimaseid päevi güm-
naasiumi direktori kohuseid täi-
tev Kaarmann. Kas jakuidas uu-
si pedagooge otsitakse? “Õpeta-
jad on koolile vastu tulnud ja on
nõus tegema lisatunde. Selle ar-
velt on loomulikult ka nende sis-
setulek kõrgem. Olukorrale la-
henduste otsimisega tegeleme
pidevalt. Ka sellest nädalast on
meil töölkaks uut õpetajat,” sel-
gitas abilinnapea.

Padise valla kahes koolis
praegu pedagoogide põuda po-
le. Küll on neid kaugetesse koo-
lidesse raske tööle meelitada.

Risti põhikooli direktor Jüri Al-
ter rääkis, et neil on praegu 11
õpetajate ametikohta. Neid täi-
davad 15 inimest ning mõned
nendest töötavad osalise koor-
musega. Praegu pedagooge puu-
du pole. Küll asus värskelt ame-
tisse klassiõpetaja.

“Uue klassiõpetaja saime
konkursi korras tänavu aprillis
2017. Tööle asus ta alates 1. sep-
tembrist,” ütles Jüri Alter. Kooli
15 õpetaja keskmine vanus on
46 aastat. Padise põhikooli di-
rektor Koit Nõlvak selgitas, et
koolis on tänavu 11,176 õpeta-
jakohta. Töötavate pedagoogide
keskmine vanus on 50,9 aastat.
Pedagooge õnneks praegu puu-
du ei ole. “Kui on puudu, siis on
neid väga raske saada. Põhjused

on väikekoormus, elukoht, töö-
tasu jne,” lisas Nõlvak. Koolijuht
rääkis, et suurt vaeva nähti, et
saada kooli inglise keele javene
keele õpetajat. “Meil vedas, sest
saime uued ja seda enne, kui eel-
mised lahkusid,” rääkis Nõlvak.

Paldiski kahes koolis on
praegu õpetajad olemas. Põhi-
koolis on kokku 14,6 ametikoh-
ta ja töötab 18 õpetajat. Ühis-
gümnaasiumis on 11 ametikoh-
ta ning tööl on 23 pedagoogi.
“Põhikoolil pole logopeedi, sest
teda on raske leida,” ütleskooli-
juht Helve Mandzolo.

Paldiski põhikooli õpetajate
keskmine vanus on 43 aastat.
Ühisgümnaasiumis on tööl veidi
vanemadpedagoogid, keskmise
vanusega 46 aastat. ~

Ameerika kossutähed rõõmustasid
Jüri koolilapsi
~ Esmaspäeval astusid Rae
valla Jüri gümnaasiumi au-
lasse Anthony “Buckets”
Blakes ja Crissa “Ace”
Jackson. Nad mõlemad
mängivad Harlem Globetrot-
tersi meeskonnas.
Andres Tohver
andres@harjuelu.ee

Ameerika korvpallurid olid 23.–
29. septembrini Eestis säärase
teema nagu koolikiusamine raa-
mes. “Tuleb olla vapper ja teiste
suhtes mõistev,” ütles Anthony
Harju Elule.

Külalised justpika kasvuga ei
hiilanud. Anthony on 188 senti-
meetrit, Crissa kõigest 163. “Aga
ma olen väga kiire,” arvas Cris-
sa.
Sport ja teater

Chicagost alguse saanud
mustanahaliste Harlem Globet-
rotters on rohkem näidismees-
kond, mis kombineerib spordi,
teatri ja komöödia elemente.
Meeskonna hingekirjas on mitu
õrnema soo esindajat, nagu Cris-
sa.

Kas naiskorvpallurina on
lihtne või raske toime tulla? “See
on väga lihtne. Me oleme pere-
keskne organisatsioon. Kõik
need mängijad on nagu minu
suured vennad,” arvas Crissa
oma meeskonna kohta. “Elame
girlpoweri ajastul. Naised suuda-
vad kõike.”

92 hooaega tegutsenud Har-
lem Globetrotterson külastanud
126 riiki. “Me toome inimesi

kokku. Me ületame lõhet Amee-
rika Ühendriikide ja teiste riiki-
de vahel,” selgitas Anthony oma
missiooni.

Anthony ja Crissa külastasid
Eestis Pae gümnaasiumi, Jüri
gümnaasiumi jaAudentese spor-
diklubi. Seejärel liigutati edasi
Rapla ühisgümnaasiumi, Rapla
korvpallikooli, Kohtla-Järve
Tammiku põhikooli, Narva spor-
diklubisse Energia, Jõhvi põhi-

kooli, Iisaku gümnaasiumi, Mäe-
taguse põhikooli, Valga põhikoo-
li ja Elva gümnaasiumi.

Jüri gümnaasiumisse jõuti
teise koolina esmaspäeva lõuna
paiku. Termomeeter näitas 15
soojakraadi ja see ei jäänud kü-
lalistel märkamata. “Meid ülla-
tas, et ilm on nii ilus. Me arvasi-
me, et on külm,” ütles Anthony.
See oli imeline

Algatuseks räägiti koolikiu-
samisest. Anthony nõuandedkõ-
lasid –räägi sellest õpetajale või
esimesele täiskasvanule, kes si-
nu lähedal juhtub olema. Kiu-
sajat ennast soovitas ta ignoree-
rida või tema vigurite üle lihtsalt
naerda. Crissal suurt midagi lisa-
da polnud, sest naise sõnul teda
koolipõlves kunagi eikiusatud.

Järgnevalt tegid Anthony ja
Crissa Jüri gümnaasiumi aula la-
val palliga trikke, millest said osa
võttaka kohalikud lapsed. Teis-
te seas kutsuti lavale 11-aastane
Angelina Nester, kes käib kuuen-
dasklassis. “See oli imeline,” ar-
vas Angelina. Tüdruk mängib nii
korvpalli kui võrkpalli, eelistus
kipub kalduma esimese poole.

Pikkuse poolest on Angelina
150 sentimeetrit ehk vaid pisut
lühem kui Crissa. Kas korvini
raske hüpata ei ole? “Natukene
ikka on,” tunnistas tüdruk.

“Inimesed on väga sõbrali-
kud, toit suurepärane,” kiitis
Anthony. Toidust oli talle vara-
semalt muljet avaldanud Tallin-
na restoranis Pegasus pakutav
leib.

“Mulle meeldib, et koo-
liprogrammis on palju sporti,” li-
sas Anthony. “Igaühel on erinev
rõivastus. Igaüks on stiilselt rii-
des,” arvas ta Eesti koolivormi
või õigupoolest küll selle puudu-
mise kohta.

Mis mulje aga Eesti lapsed
ameeriklastele jätsid? “Sa pead
nendega rääkima. Siis nad sula-
vad üles, hakkavad ennast mu-
gavalt tundma, räägivad endast
ja mida nad teavad Ameerika
Ühendriikidest,” ütles mees. ~

Crissa “Ace” Jackson ja Anthony “Buckets” Blakes Jüri gümnaasiumiaulas. Andres Tohver
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Kas vallavanem või linnapea peaks elama samas omavalitsuses?

Anneli Pärlin
Keila linna elanik

Omavalitsusjuhid peaksid
kindlasti olema sama
haldusüksuse elanikud.

Üldjoontes olen Keila linna juhti-
de ja juhtimisega rahul. Samuti
linna välisilmega. Teatud valdkon-
dades on kindlasti rohkelt arengu-
ruumi. Eelkõige sisuliste ja süve-
nemist vajavate ning n-ö pehmete
teemadega.

Kaisa Linno
Kolgaküla seltsi
tegevjuht

Ikka peaks elama. Või siis ol-
gu juhid piisavalt kursis ko-
haliku eluga ning oludega.

Probleemi pole ka siis, kui linna-
pea või vallavanem ei ela hetkel
omavalitsuse territooriiumil, aga
on asjadega kursis. Kuusalu vallas
selliseid probleeme ei ole.

Margus Kirja
EELK Jõelähtme
koguduse õpetaja

Vastan, et jah. Kas olen
praeguste vallajuhtidega
rahul, kahjuks ei või jah

vormis vastata ei oska. Olen ja ei
ole, kuid see juba pikem jutt.

Aivi Hiibus
Raasiku valla elanik

Ei pea olema just selle linna
või valla elanik. Tähtsad
on asjalikkus, aktiivsus

ning hoolivus vallarahva suhtes.
Raasikul ei saa millegi üle kurta.
Vallavanem Raivo Uukkivi ameti-
ajal on algatatud väga palju vaja-
likke asju: kergliiklusteed, koolide
ja lasteaedade juurdeehitused jms.

Ave Kruus
Saue valla elanik

Jah,peaksid olema, et tajuda
kõige paremini kohapealseid
olusid ja inimesi. Praeguse

Saue vallavanemaga ja vallavalit-
susega olen rahul. Toimib väga
hästi koostöö kogukonna ja valla
vahel.

Arnold Õispuu
Hüüru külavanem

Ikka peaksid elama ja meie
vallas see nii on ka. Koostöö
on väga hea. Kandideerin val-

lavanemaga ühes valimisliidus.

Kortermajades tekivad 1. jaanuaril
korteriühistud
Priidu Pärna
Eesti Omanike Keskliidu esimees

Uus korteriomandi- jakorteriühistuseadus
(KrtS) jõustub 1. jaanu-

ril 2018. a. Pooltes Eesti korter-
majades puuduvad korteriühis-
tud. Kõigis majades korteriühis-
tute loomisega tahab seadusand-
japarandada elamute haldamist
ning kehtestada ühesugused va-
litsemisreeglid kõikide elamute
suhtes.

KrtS rakendub kõikides ma-
jades, kus on moodustatud kor-
teriomandid. Korteriomand
koosneb reaalosast (elu- või mit-
teeluruum) ja sellega seotudkin-
nisasja kaasomandiosast. Ühistu
tekib ka siis, kui kinnisasjal on
ainult kaks korteriomandit või
kui kõik korteriomandid kuulu-
vad ühele isikule. Uus seadus ja
ühistu nõue ei kehti kinnisasja-
de suhtes, mis on kaasomandis
mõtteliste osadena (näiteks igal
omanikul on 1/4); ridaelamutes,
kus iga elamuosa alla on moo-
dustatud oma krunt, ja majades,
mille omanik on hooneühistu.

Kui korteriühistu on olemas,
siis KrtS mõjutab teid vähe, sest
senine ühistu jätkab tegevust.
Kuigi uus seadus ei nõua otseselt
põhikirja muutmist, tasub see
siiski üle vaadata. Kui mõni ole-
masoleva põhikirja säte on uue
seadusega vastuolus, siis kehtib
selles osas seaduses sätestatu.

Kui korteriühistut ei ole, siis
ühistu asutamine 2017. aastal ei
olekohustuslik. Kui te siiski soo-
vite seda teha, peab korterioma-
nike enamik vastu võtma ühistu
asutamise otsuse, kinnitama põ-
hikirja, valima juhatuse ja kand-
ma korteriühistu registrisse.

Kui ühistut ei ole sel aastal

asutatud, siis 1. jaanuaril loob
riik selle ise! Teie elamu korteri-
ühistukantakse automaatselt re-
gistrisse ja ühistu nimeks on teie
kinnisasja aadress täiendiga KÜ.
Kõik omanike ühise valitsemise-
ga seotud õigused jakohustused
lähevad üle ühistule. Sellisel
ühistul ei ole esialgu põhikirja ja
maja valitsemine toimub otse
KrtS sätete alusel.

Kui maja haldamiseks oli
korteriomanike üldkoosoleku
poolt enne 1. jaanuari nimetatud
valitseja (kinnisvarahaldusette-
võte, iseseisev majahaldur või
keegi omanikest), siis alates KrtS
jõustumisest on tema automaat-
selt juhatuse ülesannetes. 30.
juuniks 2018 tuleb registrile esi-
tadaandmed tekkinud ühistu ju-
hatusekohta (senise valitseja või
uue valitud juhatuse andmed).
Juriidiline isik (haldusettevõte)
võib ka tulevikus üldkoosoleku
otsusel olla juhatust asendav or-
gan (valitseja).

2017. a jooksul selgita välja,
kas Sinu korterelamus on korte-
riühistu asutatud! Kui te ühistut
ise ei asuta, siis kontrollige, et
oleks kehtiv üldkoosoleku otsus
valitseja nimetamise kohta. ~

Starditoetus – kas
kuradi käsiraha?
Ervin Truu
Ettevõtja alates aastast 1988.

Ajakirjanduses tõuseb
hooti väljaütlemisi, et
toetusedrikuvad konku-

rentsi, tekitavad osale ettevõtja-
tele eelistusi, solgivad turgu.

Samas võetakse sõna toetus-
te andmise kaitseks, nõudes bü-
rokraatia vähendamist. Pahatih-
ti jääb mulje, et inimesed, kes
kritiseerivad, pole endale sel-
geks teinud, milline on toetuse
eesmärk, pole lugenud ei toetu-
se andmise nõudeid ega tea, mis
tegelikult toimub ettevõtetes,
kes on suutnud jõuda toetusteni
ja selle abil edukalt alustanud
või arendanud ettevõtet. Igal rii-
gil on oma eelistused, milliseid
arengusuundi on vaja riigi kui
ka riigis asuva ettevõtluse edu-
kaks eksisteerimiseks toetada.
Eestis on otsustatud toetada
starditoetuse abil kahte suunda
– ekspordivõimekuse paranda-
mist ja töökohtade loomist.

Ettevõtteid, kelle asukoht on
või saab olema potentsiaalselt
niigi paremini toimivas ettevõt-
luspiirkonnas, nagu Tallinn ja
Tallinnaga piirnevad omavalit-
sused ning Tartu linn, ei ole
mõistlik enam lihtsalt toetada.
Starditoetuse saamine eeldab
siin ekspordivõimekust.

Ettevõtted, mis luuakse või
on juba alustanud tegutsemist
väljaspool seda ala, loovad toe-
tuse abil uusi töökohti, millega
piirkonna tööhõive paraneb. Il-
ma toetuseta ei oleks olnud või-
malik antud piirkonnas ettevõt-
lusega alustada, rääkimata töö-
kohtade loomisest. Muidugi –

ideaalis oleks eeltoodu rahasta-
miseks parem toetuste asemel
eraldada pikaajalist ja mada-
laprotsendilist krediiti, mis isegi
osade kritiseerijate silmis oleks
mõistlik tegevus, sest laen on va-
ja tagasi maksta ja see distsipli-
neeriks ettevõtjat.

Toetus pole kohustus
Kuid vaatleme seda “kuradi

käsiraha” lähemalt.
Lisaks etteheitele, et toetus

rikub ettevõtjaid ja turgu,
heidetakse ette, et toetu-
se saamiseks tehtav te-
gevus on koletu büro-
kraatlik ilming. Tooni-
taks, toetuse saamine
ei ole inimõigus ega
ka kohustus, vaid
võimalus saada res-

surss ettevõtlusega alustamiseks
või laiendamiseks ning sundkor-
ras ei pea keegi kogu seda “bü-
rokraatiat” läbima. Kogu vajadus
on – kirjutada äriplaan ja teha
minimaalne finantsarvutus. See
on vajalik selleks, et vähemalt
paberil oleks nii ettevõtjale en-
dale kui ka ükskõik millisele ra-
hastajale arusaadav, kas ettevõt-
tel on lootust jäädaellu või mit-
te.

Tooks näiteks ettevõtja nal-
jaga pooleks tehtudkommentaa-
ri ühelt ettevõtlusürituselt, kus
ta, olles tüdinenud mõnede osa-
lejate pidevast kaeblemisest bü-
rokraatia üle, küsis: “Kas keegi
suudab mulle öelda, milline kir-
janik saab oma kirjatöö eest kü-
sida sellist lehe hinda, kui teie
saate oma äriplaani kirjutades?”

Usun, et igale ettevõtjale on
kõrvaltvaataja pilk ettevõtte te-
gevusele teretulnud. Ettevõtjale,
olles igapäevaste tegevustega
omas “mullis”, võivad faktorid,
mis tema jaoks on iseenesest
mõistetavad, äriplaanist välja
jäädesvägagi kulukaks osutada.
Meie mõnda aega (3 ja rohkem
aastat) tegutsenud ettevõtjatel
ei ole veel kombeks pöörduda
oma tegevuse kitsaskohtadele
lahenduse leidmiseks konsultan-
tide poole. Püütakse läbi ajada
iseenese tarkuse ja talupoja-
mõistusega. Mujal tsiviliseeritud
maailmas on vajaduse tekkides
nõuandjate kaasamine iseene-
sest mõistetav tegevus.

On heidetud etteka seda, et
ettevõtja peab alguses leidma
vahendid äriplaanis kajastatu el-
lu viimiseks jaalles siis saab kät-
te toetusrahad. Jah, alustajale
raske ülessanne. Kuid praktika
näitab, et lahendused leitakse ja
lahenduste leidmine näitabki et-
tevõtja tõsist kavatsust oma idee
ellu viia.
Parem on ise teha

Siia sobiks näitena avalikku-
sele nüüdseks tuntud Skeleton
OÜ edulugu. Kasutades stardi-
toetust, soetati seadmed oma
toodete arendamiseks ja testimi-

seks.Kuhu nad on jõud-
nud tänaseks, võib

igaüks ajakirjan-
duses tutvuda.
Uue starditoe-
tuse program-
mi alusel ja-
gatakse ette-
võtluse alus-
tamiseks või

edendamiseks starditoetust juba
üle kahe aasta. Nende aastatega
on tekkinud mõningane muster
tegutsejatest, kes soovivad toe-
tust.

Võime kõrvale jätta need,
kes kirjutavad äriplaani konk-
reetselt starditoetuse saamiseks
ja selle abil ettevõtte loomiseks
ja edasiarenguks. See ei ole eriti
hea mõte, kuid kui selliselt ra-
hastatud äriidee alusel tehtud et-
tevõte toodetele ja teenusteleon
tarbija olemas, siis ei tohiks ju
lõpptulemusena midagi viltu ol-
la.

Kuid kahjuks on inimesi, kes
vaatamata sellele, et nende suu-
re kahjumlikkusega äriideed või
mitte kellelegi vajalikku tegevust
on võimatu ellu viia, leiavad, et
toetuse saamine on nende põhi-
seaduslik õigus. Selliste äriplaa-
nidega tegelemine raiskab mõt-
tetult aega, mida saaks kasutada
hulga mõistlikumalt.

Välja on kujunenud vääraru-
saam infotehnoloogiliste aren-
duste osas, pidades e-poe kasu-
tusele võtmist rakendustarkvara
arendamiseks. Ei ole vahet, kas
müüakse kaupa puidust, metal-
list letil või e-poes, ikka on tegu
müügitegevusega, e-poe IT la-
hendus asendab siin lihtsalt käe-
gakatsutavat letti internetis.

On olnud juhuseid, kus koh-
tumisel autori ja tellijaga ehk
projektikirjutajast ettevõtjaga ei
saa sellisest “kirjatööst” ka kirju-
taja ise enam aru. See on täiesti
maha visatud raha. On ka luge-
miskõlbulikke äriplaane, aga
nende häda on selles, et enamas-
ti pole ettevõtja ise osalenud ei
kirjutamises ega arvutuste tege-
misel ja ei oska hinnata, kus ja
kui palju äriplaani kirjutaja on
ilustanud klientide arvu või ko-
hendanud kulude suurust. Selli-
se äripaaniga tegutsema asumi-
sel võib saada väga nutuse tule-
muse.

Julgustan kõiki tulevasi ette-
võtjaid omakäeliselt tegema oma
idee elluviimiseks äriplaani. See
võib ju ollakonarliku sõnastuse-
ga, kuid äriplaan hinnatakse mit-
te kirjutamise ilu järgi, vaid loo-
gilise sisu alusel. Ka finantsprog-
nooside tabeleidpole vaja karta,
vaidkasutage neid, et ise läbi ar-
vutada tulude ja kulude vahe-
kordi. Vahet pole kas teete liht-
salt omale või toetuse taotluseks,
mõlemal juhul on nad väga mu-
gavad ja külaltki universaalsed
kasutada. ~

APeegel 2017

3 küsimust

Eero Kinnunen
Kaitseliidu Harju maleva pealik,
kolonelleitnant
Kuidas tähistab malev
100. sünnipäeva?
30. septembri õhtul toimub
kontsert-aktus Estonia kont-
serdisaalis. Sellel on kavas
malevapealiku ning ka nais-
kodukaitse (NKK) ringkonna
esinaise tervitus aastapäeva
puhul. NKK esineb ka ühe
tantsunumbriga. Seejärel
tunnustatakse endisi maleva-
pealikke. Samuti antakse
kätte ka autasud malevlaste-
le ja koostööpartneritele.
Kontsertosas esineb tütarlas-
tekoor Aarne Saluveeri (sa-
muti Harju maleva liige) ju-
hatamisel. Üritus on planee-
ritud kestma paar tundi.

Kas ilmub ka ajalooraa-
mat?
Juubelitspetsiaalselt tähista-
nud me ei ole. Kordame kõi-
kidel oma üritustel, et need
on seotud meie 100. aasta-
päevaga. Ajalooraamatut
hetkel ei ilmu. Kui autorid
oma käsikirjad valmis saa-
vad, siis vaatame edasi.

Mis elu harjulased praegu
elavad?
Harju malevas on ligi 2000
liiget. Liikmeskond hetkel ei
kasva. See õigub siia ja sinna
poole 2000 liiget. Väljaõpe
toimub rutiinselt ja sellel
aastal osaleti ka õppusel Ke-
vadtorm. Praegu käib ette-
valmistumine järgmise aasta
õppuseks Siil 18.

Kaitseliidu Harju malev asu-
tati veel enne iseseisvuse väl-
jakuulutamistehk25. sep-
tembril 1917. Siis võttis
maakonnanõukoguvastu ot-
suse, etvallavalitsused orga-
niseeriks öiseidvahisalku
kaitsmaks elanikkonda ja
nende vara Vene sõjaväe jõu-
kude eest. 1. jaanuaril 1925
eraldati maakonna kaitselii-
dustTallinna malev. Eesti va-
nim on Sakala malev mis
loodi 7. septembril 1917.
Harju malev taasloodi aastal
1990. Esimene pealik oli 9.
augustist 1990kuni 19. au-
gustini 1991Manivald Kase-
põld. Augustist2016 on pea-
lik kolonelleitnant Eero Kin-
nunen ning maleva koosseisu
kuulub praegu neli malevkon-
da.
Vaata lisa: http://harju.kait-
seliit.ee.

,

Eelmise nädala
loetumad lood
~ “Riisipere-Turba
raudtee tuleb siiski”
~ “Harkus pole
arengut”
~ “Saku klubi
unistab oma jäähallist”

www.harjuelu.ee
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HOL PIDAS VIIMAST KOOSOLEKUT

Kaupo Rätsepp
kahetses võltsimist

POLIITIKA

Ülo Russak
ylo@harjuelu.ee

~ Kolmapäeval toimus Lok-
sal Harjumaa Omavalitsuste
Liidu (HOL) praeguse voli-
kogu viimane koosolek.
Üheks oluliseks päevakorra-
punktiks oli HOLis valitsev
õigusvaakum, millesse HOL
sattus juhatuse esimehe Kau-
po Rätsepa tahtliku tegevuse
tulemusena.

Mäletatavasti võttis HOLi voliko-
gu 14. juunil vastu uue põhikir-
ja, mis pidi HOLi tegevuse koos-
kõlla viima peale maavalitsuste
kadumist tekkiva olukorraga –

omavalitsuste liit saab 1. jaanua-
rist oma pädevusse osa kohustu-
si, mida seni täitis maavalitsus.

Pikalt ettevalmistatud põhi-
kirja projekt kiideti kõikide lin-na- javallajuhtide poolt ka üks-
meelselt heaks. Paraku otsustas
HOLi juhatuse esimees Kaupo
Rätsepp (IRL) ainuisikuliselt esi-
tada äriregistrile vastuvõetud
põhikirjast hoopis teise redakt-
siooni. Loomulikult ei jäänud see
märkamata teistel omavalitsus-
juhtidel. HOLi volikogu aseesi-
mees Helle Lootsmann (Keskera-
kond) teavitas juhatuse liikmeid
järgmise kirjaga: “Lp. härra Kau-
po Rätsepp, Sinu selgitused/tõl-
gendused seoses HOLi volikogus
14.06.17 vastu võetud HOLi põ-
hikirja hilisema sisulise muutmi-
sega on enam kui kummalised.
Sinu poolt põhikirja omavolilist
muutmist tuleb tõlgendada pi-
gem HOLi esimehe teadliku ja
tahtliku tegevusena mis võib
kvalifitseeruda dokumendi võlt-
simisena nagu on õigesti märki-
nud HOLi juhatuse liige Raivo
Uukkivi. Täiendavalt võib olla
tegemist ametiseisundi kuritar-
vitamisega ja äriregistrile ebaõi-
gete andmete esitamisega. Eel-
nevat aluseks võttes jätanenda-
le õiguse pöörduda antud küsi-
muses õiguskaitseorganite poo-
le seisukoha võtmiseks.” Selle
kirja avaldas ka 28. juuli Harju
Elu.
Rätsepa selgitus

Nüüd kuulas volikogu Kaupo
Rätsepa põhjendusi põhikirja
muutmise kohta.

“Juunis, mil volikogus põhi-
kirja menetlesime, teadsime
kõik, et osa maavalitsuse ülesan-
deid saavad tulevikus olema
HOLi täita. See nõuab ka HOLi
juhtkonnalt uut kompetentsi.
Kui põhikiri sai volikogu poolt
heaks kiidetud, vaatasin selle
veel üle, eriti paragrahv 19ne,
mis tekitas segadust, kuna HOLi

tegevvõimu struktuuri moodus-
tasid büroo, direktor ja talitus.
Arutasin seda siis ka oma valla
juristiga. Tundus, et see punkt ei
vasta uuele tekkivale situatsioo-
nile ja nii ma paragrahv 19 põ-
hikirjast välja võtsingi. Hiljem,
peale kriitikat teistelt volikogu
liikmetelt esitasin äriregistrile
HOLi volikogus vastu võetud põ-
hikirja, paraku pole muudatus
tänaseni sisse viidud. Usun, et lä-
hipäevadel saab ka äriregistris
registreeritud see põhikiri, mille
volikogu juunisvastu võttis. Sain
aru jamöönan nüüd, et põhikir-
ja omavoliliselt muuta ei oleks
tohtinud, aga tegin seda siiras
usus, et meie põhikiri saab aru-
saadavamaks ja selgemaks. Õi-
gusruumi mõistes ei oleks ma se-
da niimoodi tohtinud teha,” kõ-
neles Kaupo Rätsepp oma kollee-
gidele, kokku tulnudvalla- ja lin-
najuhtidele.
Sõna võtsid liikmed

“Kummaline on see, et keset
suve, mil paljud omavalitsusju-
hid puhkasid, algas HOLis pihta
mingi sahmerdamine ja mitte
keegi peale väga väheste ei saa-
nud aru, milles asi. Ühel päeval
oli Vello kadunud (Vello Tamm,
HOLi tegevdirektor, koondati
HOLi juhatuse esimehe Kaupo
Rätsepa poolt päeva pealt puh-
kusel olles – toim), keegi ei tead-
nud põhjust. Kui nii olemuslikke
muudatusi tehakse, tuleb ikka
volikogus arutada,” ütles Kiili
vallavanem Aimur Liiva välja
oma arvamuse.

“Paljud asjad sattusid kokku:
juunis võeti vastu uus põhikiri,
lisaks juhatuse otsus struktuur-
sete muutuste kohta, eks need
segunesid. Eks suvel seda sega-
dust oli ja minu arvamus oli, et
juhatus klaarib selle esmalt oma
keskel ära ja alles siis tullakse
volikogu ette. Aga küsimus läks

suurele ja laiemale ringile, ava-
likkuse ette. Jõudis maakonna
meediasse,” süüdistas Kaupo
Rätsepp meediat.

“Kas see on siis halb, et voli-
kogu liikmed said teada, mis
nende juhitavas organisatsioonis
toimub,” tahtis teada Paldiski
linnavolikogu esimees Kaupo
Kallas.

Kaupo Rätsepp: “Halb on
see, et teavitus oli episoodiline,
mitte süstemaatiline!”

“Kui sa oleksid Kükametsas
külavanem, kes seadust mitte
kõige paremini ei tunne, oleks
ehk veel andestatav, et võtadkü-
laseltsi põhikirjast omavoliliselt
mõne punkti välja – kuigi seda
ka ei tohi teha –, aga sa oled suu-
re valla vanem, HOLi juhatuse
esimees, kelle esimene ülesanne
on seadust järgida ja põhikirja
täita,” kõneles Anija vallavoliko-
gu esimees Jaanus Kalev.

Kaupo Rätsepp tunnistas
veel kord oma eksimust.

Kuna volikogu kvoorumit
polnud koos, ei hakatud põhikir-
ja uuesti arutama. ~

“Kummaline on see,
et keset suve, mil pal-
jud omavalitsusjuhid
puhkasid, algas HOLis
pihta mingi sahmerda-
mine.”

Kaupo Rätsepp. Erakogu

Jaanus Kalev. Ülo Russak

Harju arv

4
• Harju jahimehed on sel-

le nädala alguse seisu-
ga küttinud neli karu
lubatud seitsmest.

Lühidalt

Jõelähtme vallas hukkus
liiklusõnnetuses naine
Möödunud laupäeva õhtul kella
üheksa paiku sai politsei teate, et
Jõelähtme vallas Tallinna-Narva
19. kilomeetril lebab teel naise
surnukeha. Esialgsetel andmetel
hukkus naine autolt saadud löögi
tagajärjel. Politsei palub kõigil,
kes nägid liiklusõnnetust pealt,
võtta ühendust politseiga telefonil
112 või 510 5599. (HE)

Suur osa Rail Balticust
jääb ilmselt tarastamata
Detsembriks valmiva uuringu tu-
lemusel jääb ligikaudu kolmandik
tulevasest Rail Balticu trassist
Eestis nähtavasti taradeta ja loo-
made rongi teelt eemale peletami-
seks tulevad kasutusele tehnoloo-
giad, mida on Euroopaski vähe
proovitud, kirjutab Postimees.
Tõenäoliselt jäävad tarata ini-
masustusest eemal asuvad osad,
nagu sood või metsad. (H E)

RMK korraldab Aegviidus
noore metsa päeva
RMK korraldab laupäeval, 30.
septembril sarjas “Mis on puude
taga” Aegviidus noore metsa päe-
va, kus lisaks ühisele sügisistutu-
sele tutvustab RMK metsakasva-
tustalitus noore metsa hooldami-
sega seotud töid riigimetsas. Aeg-
viidu lähistel Pillapalu külas toi-
muv noore metsa päev algab kell
11 ja lõpeb kella 14 ajal ühise su-
pisöömisega. (H E)

Noored metsas. Marko Tooming

Peetrisse esmatasandi
tervisekeskust ei tule
Vaatamata korduvatele sooviaval-
dustele ja kasvavale elanikkonna-
le leiab sotsiaalministeerium, et
Peetri alevikku esmatasandi tervi-
sekeskust ei tule ning aleviku ela-
nikud peaksid käima arsti juures
Tallinnas või Jüris. Rahastamise
otsuse on saanud Jüri tervisekes-
kuse projekt, kuhu koonduvad Rae
valla teeninduspiirkonnaga pere-
arstid. (H E)

Maardus toimub
sügisjooks
Sel laupäeval toimub Maardus
traditsiooniline sügisjooks, mis al-
gab kaubanduskeskuse Maxima
XX kõrval ning vastavalt soovile
saab valida kerge kõnni või suure-
mat jõupingutust nõudva jooksu
vahel. Spordiüritus algab kell
10.00. Registreerimine jooksule
toimub kuni 29. septembrini.
(HE)
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Tulemas

Reede, 29. september
• Nissi lasteaias kell 16.30–19 ülevallaline mihklilaat.

Laupäev, 30. september
• Aruküla põhikoolis kell 10–15 huvitegevuse laat.
• Kuusalu rahvamajas kell 12–15 maakonna 18. meistri-

võistlused mälumängus Mnemofriik.
• Saue mõisas kell 14 kodu uurimise seltsingu ja raudtee-

peatuse tähtpäevade tähistamine.
• Aruküla rahvamajas kell 19 Kuressaare linnateateri

etendus “Paljasjalgne Debora”.

Kolmapäev, 4. oktoober
• Keila muusikakooli saalis kell 18 kontsert “Trompetikõ-

la Eestimaal”.
Neljapäev, 5. oktoober
• Keila turuplatsil kell 17.30 OTTI kaubakohtumine.

KLOOGA HARJUTUSVÄLJA
KASUTUSGRAAFIK
Kuupäev Kellaaeg Tegevus
2. oktoober 09.00–17.00 Laskeharjutus
3.–4. oktoober 09.00 / 17.00 Laskeharjutus
5. oktoober 09.00–17.00 Laskeharjutus
6. oktoober 09.00–13.00 Laskeharjutus
9.–11. oktoober 09.00 / 16.00 Laskeharjutus
9.–11. oktoober* 09.00 / 16.00 Taktikaharjutus
11.–13. oktoober 08.00 / 17.00 Taktikaharjutus
12. oktoober 10.00–16.00 Laskeharjutus
13. oktoober 09.30–16.00 Laskeharjutus
15. oktoober 09.00–17.00 Lõhkamine
* PIDEV KESTUS

Laskeharjutus: kasutatakse tulirelvasid.
Taktikaharjutus: kasutatakse paukpadruneid, lõhkepakette
ja teisi imitatsioonivahendeid. Võidakse kasutada transpor-
divahendeid.
NB! Vastavalt vajadusele teostab
Päästeamet harjutusväljal
demineerimistöid. Harjutused
toimuvad võimalusel kooskõlas
Keila valla heakorraeeskirjaga.

Lisainfo telefon 5332 6746
e-mail kv.tvj.klooga@mil.ee
internet harjutusvali.mil.ee

KIILI
VALLAVALITSUS
TEATAB:
Projekteerimistingimustega nr 1711802/05876 Lage-
dakinnistu detailplaneeringu täpsustamine

Kiili Vallavalitsus teatab avatud menetluse algatamisest projekteeri-
mistingimuste andmiseks detailplaneeringu olemasolul.
Projekteerimistingimustega täpsustatakse Kiili Vallavolikogu
11.12.2008 otsust nr 81.
30.08.2017 esitati läbi Ehitisregistri Kiili Vallavalitsusele projekteeri-
mistingimuste taotlus. Projekteerimistingimuste taotluse kohaselt soo-
vitakse täpsustada Lageda kinnistu detailplaneeringut planeeringus et-
te nähtud krundi pos. 32 hoonestusala suurust. Taotleja sooviks on
suurendada planeeringus ette nähtud hoonestusala ligikaudu 5%, et
oleks võimalik mahutada ära hoonestusalasse projekteeritav elamu
juurdeehitus: garaaž. Taotlusele on lisatud naabri, Lageda tee 7 nõus-
olek ja eskiis.
29.08.2017 vaatas antud ettepaneku läbi Kiili valla projektikomisjon
ning otsustas, et Lageda kinnistu detailplaneeringus toodud hoones-
tusala suurendaminekrundil pos. 32 mahub lubatud piiresse, ei muu-
da detailplaneeringu olemuslikku lahendust ning ei mõjuta krundil
olevaidkitsendusi. Ettepaneku läbivaatusel arvestati ka esitatud Lage-
da tee 7 krundi omaniku nõusolekuga.

Ehitusseadustiku § 27 lõike 4 punkti 2 alusel tohib projekteerimistin-
gimustega täpsustada hoonestusala tingimusi, sealhulgas hoonestus-
ala suurendamist, vähendamist, keeramist või nihutamist, kuid mitte
rohkem kui 10 protsendi ulatuses esialgsest lahendusest. Käesoleva
korraldusega suurendatakse planeeringus ette nähtud ehitusala 5 prot-
sendi ulatuses. Selline detailplaneeringu muutmine ei ole vastuolus
ehitusseadustikus esitatud tingimustele.

Projekteerimistingimuste eelnõuga tutvuda Kiili Vallavalitsuses javee-
bilehel www.kiilivald.ee/ehitus-ja-planeerimine/avatud-menetluse-
ga-projekteerimisteated ning ettepanekuid ja vastuväiteid saab esita-
dakirja või e-kirja teel info@kiilivald.ee 02.–16.10.2017.



Kaberneemes valmib vabatahtlike
päästjate komando maja
~ 25. septembril pandi Jõe-
lähtme vallas Kaberneemes
nurgakivi vabatahtliku pääs-
tekomando hoonele. Det-
sembris peaks valmima esi-
mene osa, kus asub garaaž
tehnikale. Puuduvad veel
ruumid meeskonnale ja me-
repäästekaatrile. Et ehitus
on jõudnud jubakatuseni,
peeti samal päeval ka sari-
kapidu.
Allar Viivik
allar@harjuelu.ee

Ehitus on küll lõppjärgus, kuid
sellele eelnes väga pikk asjaaja-
mine ning ettevalmistusaeg.
Päästeliidu nõukogu esimees ja
Kaberneeme klubi juhatuse liige
Rait Killandi ütles Harju Elule, et
kõik algas aastal 2008. “Plaani
pidasime mitu aastat. Seega on
ettevalmistatud üle tosina aas-
ta,” lisas Killandi.

Nüüdseks katuse alla saanud
osa on hoone esimene etapp ehk
garaaž.

“Pinda on juhuslikult süm-
boolsed 112 ruutmeetrit ja see
hoone osa on ühekorruseline.
Põhjus lihtne, sest meie pääste-
autod on nii kõrged, et nende
kohale ei mahu midagi ehita-
ma,” selgitas Killandi. Garaažis
on ette nähtudkohad Kabernee-
me päästetehnikale ehk 26-ton-
nisele paakautole ja kolmesilla-
veoga põhiautole. “Lisaks mahu-
tame sinna ära meie reostustõr-
jekonteineri. Ülejäänud tehnika,
sealhulgas ka merepäästekaater,
jäävad ootama hoone teise etapi
valmimist,” rääkis vabatahtlike
juht.

Esimene osa peaks olema ka-
sutusloa saamiseks valmis hilje-
malt tänavu detsembris. Ehita-
jad on Killandi sõnul tublid ja
peavad oma lubadust. “Kogu
hoone valmimine sõltub väga
palju rahast. Kui meil õnnestub
ka teisele etapile PRIA tugi taha
saada, siis on tõenäoline, et saa-
me selle katuse alla aasta pä-
rast,” ütles Killandi.

Kindlasti jääbka pärast seda
veel palju teha, sealhulgas mees-
konna olmeruumid ja küla tur-
valisuse keskus. Rajatis on oluli-
ne veel selle poolest, et on Ees-
tis esimene, mis rajatud täiesti
tühjale kohale. Seal polnud ei
vana hoone vundamenti ega üh-
tegi seina.

Kui palju ehitus maksab ja
kuidas see kokku saadi? Killandi
ütles, et esimese etapi ehituse
maksumus käibemaksuta oli 127
000 eurot. Sellest 70 000 eurot
saadi toetusena PRIA Leader
meetmest MTÜ Põhja-Harju
Koostöökogu toetusvoorust. “Üle
10 000 on kohustuslik omaosa-
luse summa ja ülejäänu tuleb
kokku koguda meie heade toeta-
jate abiga. Pean tunnistama, et
see on päris suur väljakutse, aga
oleme puuduolevaga pea poole
peal,” lisas päästejuht.

Tänutäheks on lubatud, et
kõik toetajad saavad nimeliselt
ära märgitud hoone seinalekin-
nitataval vaskplaadil. Motivaator
on kogukonna turvalisust oluli-
selt tõstev investeering ja kõigi
turvatundeparanemine. Tõuseb
ju koos Kaberneeme garaaži vii-
misega vabatahtlike valvesoleku-
päevade hulk kahekordseks. Se-
ni saadi anda abi vaid soojal ajal.
~

Kaberneeme vabatahtlike päästjate uus hoone. Merike Metstak

Kose ja Kose-Uuemõisa
ühendatakse kergliiklusteega
~ Kose valda rajatav kerg-
liiklustee hakkab ühendama
Kose alevikku läbi Kuivajõe
Kose-Uuemõisa alevikuga.
Ehitus peaks valmima det-
sembriks.

Valla ehitusnõunik Joe Tamme
ütles Harju Elule, et töödega
alustati 15. augustil ning kogu
kergliiklustee valmimiseks on
antud aega nelikuud. Kose-Kui-
vajõe teelõik on pikk peaaegu
1,7 kilomeetrit ja Kuivajõe-Ko-
se-Uuemõisa teelõik 1,9 kilo-
meetrit. “Ehitaja on AS Trev-2
Grupp. Kogu kergliiklustee mak-
sumus on 740 543 eurot. Vald
esitas EASi taotluse “Kose-Ko-
se-Uuemõisa kergliiklustee raja-
mine” toetuse saamiseks. See ka
rahuldati,” lisas Tamme. EASi
toetus on maksimaalselt 629
461 eurot. Ehitusel on tegemist

on nii rattatee kui ka jalakäijate
teega.

Kas vallas ehitatakse lähiajal
veel mõni kergiiklustee? “Kose
valla arengukavas on plaanis ra-
jadavõrgustikust nii mõnigi tee-
lõik. Praegu on rajatud kergliik-
lusteeKoselt Kose-Ristile ja Kos-
elt suunaga Kehra poole ja selle
pikkus on ligi kilomeeter,” ütles
Tamme. ~ Allar Viivik

Kergliiklustee ehitus
Kosel. Allar Viivik

SILMAS PEETAKSE KA KOHALIKU KOGUKONNA VAJADUSI

Uued hooned annavad
Favorile uue hingamise

MAJANDUS

Andres Tohver
andres@harjuelu.ee

~ Seni Maardus tegutsenud
metallitöötlemisettevõte Fa-
vor kolis Jõelähtme valda
Loovälja tehnoparki. Varase-
ma 8700 ruutmeetri asemel
on ettevõttel nüüd kasutada
13500 ruutmeetrit tootmis-
pinda.
“Esimene toode, mida Favor pä-
ris alguses valmistas, oli alumii-
niumist ripplae profiil,” meenu-
tab ettevõtte nõukogu esimees
Almar Proos.

Firmale panid alguse Jüri Tii-
tus ja Rein Tallermo 1990. aas-
tal. Esimene töökoda paiknes
Tallinnas Männikul. 1992–1999
tegutseti Mustamäe aiandi sibu-
lakuivatis. 1999. aastal kolis Fa-
vor Maardusse Vana-Narva
maanteele.
Valmis tähtaegselt

Maardus oliFavori kasutada
8700 ruutmeetrit tootmispinda.
Otsus taas kord kolida tehti ka-
he ja poole aasta eest, et saada
senisest suurem ja kaasaegsem
tootmiskompleks.

Uuele tootmishoonele pani
peatöövõtja Maru Ehitus nurga-
kivi mullu 22. septembril Jõe-
lähtme vallasLoovälja tehnopar-
gis. Lisaks Maru Ehitusele oli
töödega seotud 42 alltöövõtjat.

Hoone üleandmise ajaks sea-
ti 2. mai 2017. “Tööd lõpetati
tähtaegselt. Kolisime mais ja juu-
nis,” räägib Proos.

Keskkonnasõbralikkuse mär-
gina paigaldati katusele 874 päi-
kesepaneeli, mis annavad teha-
se energiavajadusest 20 protsen-

ti. Uues tootmishoones on pinda
13 500 ruutmeetrit.
Toetati mänguväljakut

“Favorilt tuli selline tore žest,
et nad pöördusid valla poole ja
tegid ettepaneku, et needkülali-
sed, kes uue büroo- ja tootmis-
hoone avamisele tulevad, võik-
sid oma kingitused tuua rahali-
sel kujul ja mitte Favorile, vaid
hoopis kohaliku kogukonna
jaoks,” räägib Jõelähtme vallava-
nem Andrus Umboja.

Vald arvas, et nõnda võiks
toetada Liivamäe küla mängu-
väljakut, sest Favori uus tehas
paikneb Jõelähtme valla Liiva-
mäe küla territooriumil. Ettevõ-
te koos avamispeo külaliste ja
koostööpartneritega kogus nõn-
da 5710 eurot, mis 21. septemb-
ri avamispeol vallale üle anti.

“Liivamäe mänguväljak saab
kindlasti olema veelgi uhkem ja
põnevam. Kui ta siiamaani oli
mõeldud päris pisikestele laste-
le, siis nüüd tehakse sinna juur-
de atraktsioone, mis on köitvad
ka koolilastele,” lubab Umboja.

“Vald kindlasti toetabprojek-
ti, mida külaselts mänguväljaku
arendamiseks läbi viib. Loodeta-
vasti nad saavad toetust ka ko-
haliku omaalgatuse program-
mist, mis aitab selliseid objekte
rajada,” loodab Umboja.

Eesmärgiks kasv
Mullu oli Favori käive 30

miljonit eurot, sellest kasum 1,5
miljonit. Töötajaid on 217. “Ena-
mus töötajaid meil tuleb lähi-
konnast. Sellepärast me selle
asukoha ka valisime. Meie ini-
mesed on harjunud käima tööle

Lasnamäelt, Kallaverest, Maar-
dust, Muugalt, Viimsist,” ütleb
Proos.

Mis paneb inimese Favoris
töötama? “Kindel töökoht, kin-
del tasuja motiveeriv töö. Jasee
motiveeriv töö tähendab inimes-
te juures seda, et nad saavad na-
tukenepingutada, natukene are-
neda ja seda jätkuvalt. Nad tun-
nevad, et nad kasvavad koos et-
tevõttega. Meie keskmine tööta-
jate tööstaaž ettevõttes on seitse
aastat,” selgitab Proos.

Favor saab oma tooraine nii
Euroopa kui Aasia terasevalmis-
tajatelt. Aasta jooksulkäideldak-
se ligemale 30 000 tonni terast.
Rõhk on õhukese lehtmetalli
töötlemisel, millest valtsitakse
laepaneele, kipsseina poste ning
erinevaid detaile.

Koostatakse ka päikeseelekt-
rijaamade inverterite kilpe, mis
on erioskusi ja aega nõudev töö.
Kliendiks on selles osas ABB. Hil-
juti toodi turule nutivõimaluste-
ga tööstusvalgustid nimega Le-
den.

Kuhu Favor tooted viib? “Li-
gi poole oma toodangust me eks-
pordime Eestist välja. Kõige suu-
remad piirkonnad, kuhu me eks-
pordime, on Rootsi, Soome, Lä-
ti, Leedu, Holland, Saksamaa ja
Norra,” räägib Proos.

Milline on ettevõtte areng
järgneva viie või kümne aasta
jooksul? “Töötame tootmise
efektiivsuse tõstmise kallal. Ta-
hame juurutada uuemaid tehno-
loogiaid, saada oma portfelli sel-
liseidkliente, kellel on keerulise-
mad tooted, selle läbi kasvada,
suurendadalisaväärtust,” loodab
Proos.

Seetõttu on jubakõlanud ar-
vamusi, et uus tootmishoone
Loovälja tehnopargis pole ehk
piisavalt suur ning peagi oleks
vaja juurdeehitust. ~

Jõelähtme vallavanem Andrus Umboja ja Favori nõukogu esimees Almar Proos 21. septembril tootmishoone avamisüritusel. 2x Andres Tohver

Favori uue tootmiskompleksi püstitas Maru Ehitus.
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MAAKOND

“ÜHA TÄHTSAM ON KOOSTÖÖ PARTNERITEGA”

Keilakas Tarvi Ojala leidis
päästetöö tänu spordile

PÄÄSTJAD

Allar Viivik
allar@harjuelu.ee

~ 19. septembril anti Ku-
mus üle päästeteenistuse au-
märgid. Üks kolmest kuld-
risti saanust on Keilas elav
päästeameti arendusosakon-
na nõunik Tarvi Ojala. “Töö
läheb edasi ja saavutada on
veel väga palju,” ütleb ta
ise.
Mõned päevad pärast autasusta-
mist vestles mees Harju Eluga.
“See on kindlasti väga suur tun-
nustus ja ma olen väga tänulik.
Samas ei ole tunnustus ju ise
veel saavutus, vaid selle märka-
mine. Seega läheb töö elukesk-
konna ohutuks muutmisega eda-
si ja saavutada on veel väga pal-
ju,” ütles Tarvi Ojala.
Tuletõrjesport aitas

Kuldristi saamine on tema
hinnangul kindlasti kombinat-
sioon tegevustest ja projektidest,
milles on ta osaline olnud. Vii-
mase kümne aasta jooksul on
Ojala enim panustanud päästea-
lase õigusloome uuendamisse.
Samuti arendanud analüüsi- ja
juhtimise valdkondi. Oluline
projekt oli kindlasti päästeame-
ti strateegia koostamise juhtimi-
ne. “Ametis veel palju kuld-
risti väärilisi inimesi,
kes teevad seda
tööd hingega ja
missioonitunde-
ga,” arvas ta.

Kuidas sat-
tus Keila koolis
õppinud Tarvi
Ojala tuletõr-
jujaks ja hil-
jem pääst-
jaks? “Tee
sinna sai al-
guse läbi

spordi. Tolleaegne Harju tuletõr-
je juht Vello Plees värbas noori
tuletõrjesportlasi peamiselt ker-
gejõustiklaste hulgast janii jõud-
sin ka mina selle ala juurde,”
meenutas Ojala.

Eesti noortekoondisega osa-
les ta Baltimaade ja ka N Liidu
meistrivõistlustel. Kui pärast
Keila I keskkooli lõppu seisis
noormees valikute ees, tundus
loomulikasuda tööle vastloodud
Harjumaa päästeametisse.
“1991 oli murranguline aeg, kus
Eesti riiki alles hakati üles ehita-
ma. Tekkisid kontaktid Soome
jaRootsi kolleegidega, kes abis-
tasid meid nii tehnikakui
väljaõppega. Keila
komandosse asus
tööle hulgali-
selt noori ja
teotahtelisi
mehi. Nii mõ-
nigi jäi sellele
alale truuks
pikkadeks
aastateks,”
kiitis Ojala.

Pääs-
teametis töö-
tab keilalane
üle 18 aasta. Ta
on ametis arengu-
osakonna nõuniku-

na. Ojala tegevusvaldkonnad on
praegu strateegiline planeerimi-
ne ja innovatsiooni juhtimine.

Kogub ametis ideid
“Minu ülesanne on jälgida

strateegias liikumist, potentsiaa-
li kasutamist ning tegevuste ja
plaanide kooskõla strateegiaga.
Takistavate probleemide lahen-
damiseks teen koostööd teadu-
sasutustega, tootearendajatega
ning Põhjamaade kolleegidega.
Samuti korraldan organisatsioo-
nisisest ideede kogumist ja rea-
liseerimist,” seletas Ojala.

Milline on praegu olu-
kord Eesti päästealal

ning kas tulesur-
made arv kaha-

neb?
Ojala sõ-

nul on ameti
eesmärk
jõuda aas-
taks 2025
päästealase
turvalisuse
tasemelt
võrdsele ta-
semele Põh-
jamaadega.

Kümne aas-
taga on tulesur-

made arv aastas

vähenenud 164lt (2006) 39le
(2016). Tänaseks hukkub elu-
ruumides aga ikkagi ligi kolm
korda rohkem inimesikui Põhja-
maades. “Pikk tee on minna ja
see on üha raskem. Ning üha
olulisemaks muutub sellel teel
koostöö partneritega –kohalike
omavalitsuste, vabatahtlike
ühenduste, teadusasutuste, rii-
giasutuste, eraettevõtete ja naa-
berriikidekolleegidega,” selgitas
Tarvi Ojala. ~

PA kõrgeim autasu ehk Kuldrist. 2x Allar Viivik

Tarvi Ojala Kumus
pärast PA Kuldristi
kättesaamist.

Küsimus

Kuidas on juhtunud nii, et
palju päästeameti või häirekeskuse juhteelab või
on elanud Keilas?

Tarvi Ojala

Suur roll on siin kindlasti ol-
nud kauaaegsel Harju tule-
tõrje ja päästejuhil Vello
Pleesil, kes 1990ndatealgu-
ses suutis leida ja motiveeri-
da noori mehi selle alaga te-
gelema. Kui 1993. aastal
asutati riigikaitse akadeemia
päästekolledž ning riigi pääs-
tekool Väike-Maarjas, asus
neisse koheselt õppima ligi
kümme Keila poissi. Hiljem
on Keilasse elama asunud ka
teisi päästeameti tippspetsia-
liste ja juhte ning küllap on
see sellepärast, et Keila on
väga hea elukeskkond.

Laagri miljonikatlamaja on ka
ametlikult avatud
~ Adven avas 15. septemb-
ril 1,4 miljonit eurot maks-
nud uue puiduhakke katla-
maja, mis varustab soojuse-
ga ligi 5000 elanikuga
Laagri aleviku majapidamisi
ja ettevõtteid. Tänapäevase
katlamaja avamisega alaneb
piirkonnas kaugkütte piir-
hind vähemalt kümme prot-
senti.
Allar Viivik
allar@harjuelu.ee
Ligi aasta kestnud tööde käigus
ehitati puiduhakke katlamaja,
kütuseladu, kaugküttevõrgu
ühendus ja vajalikud ligipääsu-
teed. Ehitustöödega viidi piir-
konna kaugkütte kõikuva hinna-
ga maagaasilt üle soodsamale ja
keskkonnasõbralikumale puidu-
hakkele. Katlamaja valmis juba
kevadel ja anti ka töösse.

Adven Eesti juhatuse esi-
mees Urmo Heinam ütles, et
Kuuse tänava katlamaja aitab
vältida gaasiaktsiisi muudatusest
tingitud soojatootmise kalline-
mist Laagris. “Uus katlamaja näi-
tab, et müüt, nagu kaugküte
oleks kallis jaajale jalgu jäänud,
ei vasta tõele,” selgitas Heinam.
“Võib-olla on isegi olulisem, et
soojuse tootmine Laagris muu-
tus efektiivsemaks ja rohelise-
maks.”
Gaasikatlamaja varus

Laagri katlamaja investeerin-
gust ligi poole kattis Keskkon-
nainvesteeringute Keskus (KIK)
Euroopa Ühtekuuluvusfondist.
“Adven on KIKi pikaaegne koos-

tööpartner ja meil on hea meel
näha, et taas on valminud üks
kaasaegne katlamaja, mis aitab
muuta Eesti soojusmajandust
keskkonnasõbralikumaks,” ütles
KIKi juhtivkoordinaator Siim
Umbleja.

Laagri 3,8-megavatise võim-
susega puiduhakke katlamaja
ehitasid riigihankes parima pak-
kumise esitanud Silindia Ehitus
ning kütteseadmed tarnisid ja
paigaldasid ettevõttedKomforts,
Kolmtex, ICP Solutions. Praegu
kasutusel olev gaasikatel jääb
kasutusse talviste tipukoormus-
te katteks ning uue katlamaja
hooldusperioodideks.
Lool avatakse kohe

Keskkonnainvesteeringute
Keskus (KIK) toetasLaagri alevi-
ku katlamaja puiduhakkele üle-
viimist Euroopa Liidu 2014–
2020 Ühtekuuluvusfondi toe-
tusskeemist “Efektiivne soojuse-
nergia tootmine ja ülekanne”
635 486 euroga. Sarnane katla-
maja avatakse 3. oktoobril Jõe-
lähtme vallas Loo alevikus.

Tööd Laagris ning ka varsti
Saue vallaga ühinevas Saue lin-
nas jätkuvad. Laagri alevikus va-
hetatakse välja kaks kilomeetrit
kaugkütte torustikku. Linnas aga
ehitatakse Kasesalus uus katla-
maja.

Adven on üks Eesti suuri-
maid soojuse tootjaid, mis tegut-
seb 18 kaugküttepiirkonnas. Et-
tevõte pakub energialahendusi
tööstus-ja teenindussektoris, va-
rustab soojusega era-ja äriklien-
te ning tegeleb maagaasi jaota-
mise jamüügiga. Ettevõttes töö-
tab 75 inimest. ~

Laagri uus katlamaja asub Kuuse tänaval. Allar Viivik
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Haraka Kodu ootab Sind tööle
tegevusjuhendajaks või tegevusjuhendaja

abiks (24 h vahetus või 14 h vahetus)

Meie kodu on noortekodu,
kus elanikud elavad 9-liikmelistes peremajades

Kui Sa
• oled hooliv ja Sulle meeldib inimesi abistada

• oled valmis vahetustega tööks
• Sul on vähemalt põhiharidus
(keskharidus või kutseharidus)

SIIS ÄRA PELGA,
VÕTA ÜHENDUST JA KÜSI!

Pakume stabiilset tööd ja palka, toetavat meeskonda,
kaasaegset töökeskkonda, kütusekompensatsiooni

või transporti, erialaseid koolitusi ja ümberõpet,
paindlikku tööaega graafiku alusel, lisapuhkust

7 päeva.

harakakodu.sa@gmail.com
tel 552 2631

vt ka
www.harakakodu.ee
www.facebook.com/

harakakodu
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Kuulutused

KOOLITUS
• Veokijuhi ameti-ja
ADR-kursused. www.sõidu-
õppe.ee, tel 507 8230

MÜÜK
• Korralik talve kartul kar-
tulisalvest! Kojuvedu tasu-
ta! 0,4 senti / kg ehk 25 kg
maksab 10 € / võrk. Sor-
did: Laura, Gala, Esmee
(aretatud Laura sordist),
Elfe (keskmine muredus),
Vineta (mure kartul).
Transport tasuta. Müük üle
Eesti! Alates 1000 kg hind
kokkuleppel. Kaardimakse
võimalus koduuksel! Tel
513 2310

• Müüa elumaja Pärnu-
maal Häädemeeste vallas.
Rand ja paadisadam 200
m. Tel 5344 8415

• Müüa korralikud trakto-
rid T-16 ja künnitraktor
Jumz. Müüa hästi hoitud
murutraktor Jonsered Rai-
der 2213RA, hind 2200 €.

Tel 504 9273
• Müüa küttepuu (hall lepp
33 € / rm, must lepp 35 € /

rm, kask 37 € / rm). 30 cm
puidule lisandub +2 € / rm.
Saadaval ka kuivi puid.
Veoteenus kalluriga. Harju-
maa. Kontakt tel
5697 5216

• Müüa soodsalt täitepin-
nast, kvaliteetset sõelutud
ja sõelumata mulda, trans-
pordivõimalus. Tel
5656 4103, e-post palle-
mer@gmail.com

• Voodrilaua, põrandalaua
ja saematerjali müük. Vedu
üle Eesti tasuta. Tel
5373 1117

OST
• OÜ Estest PR ostab met-
sa-ja põllumaad. Tel
504 5215, 514 5215,
info@est-land.ee
• Soovin osta suvila, talu
või sobiva krundi maakodu
rajamiseks. Kõik pakkumi-
sed on teretulnud. Kontakt
tel 5660 9123, Toomas

• Soovin osta vähekasuta-
tud traktori T-40AM. Tel
510 1764

TEENUS
• Ehitus-remonttööd, plaa-
timine, torutööd. Tel
5877 3387

• Kaardid ennustavad. Tel
900 1727, 24 h. Vt ka en-
nustus.ee
• Katused, fassaadid, ül-
dehitus-ja viimistlustööd.
Tel 5352 9476, ehitus@
miltongrupp.ee

• Korstna ja korstnapitsi
ehitus. Tel 5557 9399

• Korstnapühkija. Tel
5813 6932, korsten@tuli-
punane.ee, www.tulipunane.
ee

• Korstnapühkija teenused
ja eksperthinnangud. OÜ
Potipoiss, tel 5807 2581,
info@potipoiss.ee

• Korstnapühkija teenused.
Tel 5553 8506

• Maagia KV võtab müüki
kinnisvara. Tel 5855 0720,
maagiakv.ee

• Ohtlike puude aastaring-
sed raie-, hooldus-ja
saetööd. Katuserennide pu-
hastus. Tel 5551 2104,
www.puuhooldaja.ee
• Ohtlike puude langetami-
ne. Tel 5663 2968,
5340 2068

• Teeme korda Teie eluma-
jade ja tööstushoonete bi-
tuumenkatuse. Küsige pak-
kumist tel 524 0534

• Tänavakivide paigaldus.
Kogemus 10 aastat, kvali-
teetne lõpptulemus! Tel
525 5851, www.ormikivi.ee

TÖÖ
• BennetPuit OÜ Keilas võ-
tab tööle maaler / püstol-
värvija. Lisainfo tel
502 2268

• Vajatakse mehi ja naisi
huvitavate ehitustööde teos-
tamiseks. Tööd erinevad ja
vaimu arendavad. Palk sõl-
tub enda ja meeskonna pa-
nusest. Tel 5352 9476

• Müüa armas ja hoole-
ga hoitud suvekodu Lait-
ses, Kaasiku küla, Vega
AÜ, Kernu vald. Suveko-
du 59 m2, kuiv korralik
kelder, pööning, krunt
859 m2piiratud aia ja
hooldatud hekiga, uus
puurkaev, korralik kuur,
ahjuküte, soojamüür, ka-
min, saun. Lisaküsimu-
sed tel 553 1485 või tai-
vop01@gmail.com

Reklaamipinna bro-
neerimine ja

teadete edastamine
myyk@harjuelu.ee

Äntu Mõis müüb neljapäeval, 5. oktoobril Lohmann
Brown, pruune aasta munenud kanu järgmistes Harjumaa
bussipeatustes: 7.30 Loksa, 8.00 Kolga, 8.30 Kuusalu, 8.45
Kiiu, 9.15 Soodla kauplus, 9.30 Lilli, 9.45 Kehra turg, 10.15
Anija, 10.30 Raasiku, 10.45 Aruküla, 11.15 Jüri kiriku plats,

11.45 Vaida, 12.15 Kiili, 12.45 Saku, 13.00 Tam-
memäe bensiinijaam, 13.15 Saue turg, 13.45
Keila, 14.00 Lehola, 14.15 Vasalemma, 14.30
Kaasiku, 14.45Laitse, 15.00 Ääsmäe, 15.15
Kiisa, 15.30 Tõdva. Info tel 326 1353, ringil

5664 3113, www.antumois.ee.

Harju Elu tellimine
eraisikutele
3 kuud 11 €

6 kuud 19 €

12 kuud 33 €

indeks 69841
firmadele
6 kuud 29 €

12 kuud 49 €

indeks 3012

Hind üksikmüügis on 0,99 eurot.
Hind sisaldab käibemaksu.
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Eakatele inimestele
mõeldes
Kristi Nurme
Üksikkandidaat

Kuido Merits
MTÜ Harku heaks

Meie riigis moodustavad ligikau-
du kolmandiku rahvastikust pen-
sionärid, igaüks neist on omal
moel panustanud Eesti arengus-
se – et Eesti jõuaks sinna, kus
oleme täna.

Eakate elutöö on peaaegu
tehtud, lapsed suureks kasvata-
tud ja eluteele saadetud. Samas
omavad elatunud inimesed ar-
vestatavat poliitilist mõjujõudu,
mis edaspidi aina kasvab.

Kiire elutempo tõttu kipume
unustama oma lähedasi – vane-
maid, vanaisasid ja vanaemasid
–, kes vanuse või tervise tõttu
igapäevaselt enam aktiivsed ei
ole. On nooremate ja tegusate
inimeste kohus ulatada eakatele
abikäsi ja võtta vastutus selles
osas, et Eestis –antud juhul Har-
ku vallas – oleks elu võrdselt ela-
misväärne kõikidele.

Valimiste eel tuleb anda või-
maluse neile, kes tõepoolest soo-
vivad aidata oma kodukoha ela-
nikke ja lasta neil teha oma mõt-
ted avalikuks. Ikka nii, et mõtted
jõuaks kohalike kõrvu ja süda-
messe.

Liikuda ja liigelda
Eks Harku valla inimesed üs-

na ilmsesti armastavad ümbrit-
sevat loodust ja tahavad elada ja
liikuda nii värskes õhus kui ka
looduslikuskeskkonnas.

Linnast väljas elades aga
peaks hea ühendus kohalike
poodide, teenuste, töökoha, koo-
li või lasteaiaga olema iga pere
jaoks elementaarne. See küsi-
mus puudutab otseselt ka aktiiv-
seid pensionäre, kellest paljud
tegelevad igapäevaselt lastelaste
hoidmisega, sellal kui lapsevane-
madkäivad tööl.

Mis oleks loomulikum, kui
saata lapselapsi jalgsi lasteaeda
või kooli? Selleks, et elu sinnani
viia, tuleb aktiivselt jätkata tee-
devõrgustiku ja poodide, äride,
teenuste edasist arendamist,
mitte ainult Tabasalus, vaid ka
väljaspool keskust.

Tabasalus on apteek, post ja
pangaautomaadid, hädavajaliku
toidupoolise saab ka sealt, kuid
teenuseid pole piisavalt. Väikse-
mad külad vajavad samamoodi
igakülgseid teenuseid, mis oma-
korda vähendaks tihedat liiklust,
kuna inimesed saavad jalutada
ja kasutada vähem transporti.
Lapselaps saab sõita tasuta bus-
siga, näidates ette õpilaspileti,
kuid vanur maksab kogu hinna
–kus on siin võrdne kohtlemine?

Niisiis on ümberkorraldused
transpordi osas hädavajalikud.

Kahtlemata oleks enamike
elanike jaoks parim variant ela-
da ja töötada kodukohas, mitte
kulutada auto kütust ning oma
väärtuslikke tunde linnasõiduks
– see ühtlasi tähendab ka seda,
et me jätame oma raha oma ko-
dukohta – Harku valda, et eden-
dada elu siin japraegu.

Täisväärtusliku elu toomi-
seks valda peaks meil olema ta-
gatud kõik vajalik – seesama tee-
devõrgustik, töökohad, kauplus,
lasteaiad, koolid. Eriti oluline on
perearstikeskuste olemasolu.
Sest kes vajavad kõige enam se-
da, et kvaliteetne perearsti- ja
nõustamiskeskus ning abi oleks

lähemal? Ikka lapsed ja vanurid.
Tõsi, Tabasalus on olemas kor-
ralik perearstikeskus, kuid sellest
ei piisa. Inimesed vajavad teenu-
seid mitte ainult Tabasalus, vaid
ka kohalikes keskustes.
Ärge muutuge klubiks!

19. septembril toimus Ta-
basalu eakate päevakeskuses
kohtumine valimistel osalevate
erakondade ja valimisliitude
esindajatega. Kohalikud pensio-
närid, enamasti naisterahvad,
olid hästi ette valmistunud, võt-
sid aktiivselt sõna ja küsisid kü-
simusi.

Öeldi välja rõõmustav uudis,
et otsus Tabasalu hooldekodu
ehitamiseks on tehtud, riigihan-
ke võitja teada ning asutus peaks
valmima hiljemalt 2019. aasta
lõpuks.

Ometigi poleks hooldekodu
rajamisele heakskiitu antud ilma
pensionäride aastatepikkuse pi-
deva surveta, mille tulemusena
võttis mõtte omaks vallavanem
Kaupo Rätsepp. Viimaks sai ot-
sus kinnitatud volikogus, mille
enamuse toetus hooldekodu
osas olevat olnud aga kahjuks
pea olematu.

Tänastele kandidaatidele oli
vanaprouadel järgmine sõnum:
“Ärge jääge niisama istuma, är-
ge muutuge klubiks! Tehke näi-
teks ligipääs merele, et saaks
randa minna nagu vanasti.” Na-
gu öeldud, looduses soovib
meelsasti liikuda nii noor kui va-
na.

Tabasalus kogunenud rõõm-
sad ja elujõulised vanemad daa-
mid elu üle eikurtnud, kuid pal-
judpensionärid on seisukohal, et
siiani ei ole neid kui olulisi tarbi-
jaid kuigi kõrge au sees peetud.
Kurb, et justpensionieas on ena-
miku oma elust nõukogude “vil-
jastavates tingimustes” elanud
inimesed ootamatult suurtes ras-
kuses. Midagi peab ju ometi et-
te võtma ja viimane aeg on seda
teha –mitte häältekorjamiseks,
vaid eakate olukorra parandami-
seks.

Liikumise Harku Heaks poolt
soovime üle korrata, et nii nagu
tuleb suurendada sotsiaalseid
toetusi lastega peredele, nii ka-
vandavad meie noored üksik-
kandidaadid – valituks osutumi-
se korral – ka miljoni ulatuses
sotsiaaltoetust pensionäridele.
Lisaks toetame lokaalsete kes-
kuste välja arendamist, et pen-
sionäridel oleks hõlpsam vajalik-
ke teenuseid tarbida. Olgu see
mingikski kompensatsiooniks ea-
katele – abiks väärikale ja eluter-
vemale vananemisele. Tänuks
töö eest, mida oma elupäevade
jooksul on tehtud Eesti riigile ja
meie kodukohale. ~

Kristi Nurme. Erakogu

POLIITILISE BELLETRISTIKA VIIES KÖIDE

Raivo Uukkivi
esitles uut raamatut

VALIMISED

Andres Tohver
andres@harjuelu.ee

~ Aastatel 2004–2010 Rae
vallavanema ametit pidanud
Raivo Uukkivi, kes praegu
juhib küll Raasiku valda, aga
on ka Rae vallavolikogu lii-
ge, ei pidanud paljuks sep-
tembri lõpus raamatu “Aru-
anne. Lood, mida Rae Sõnu-
mitest ei leia” avaldamist.
Õigupoolest on Uukkivi sulest il-
munud juba viis raamatut – kok-
ku 1848 lehekülge teksti. Neist
“Vallavanema aruanne ehk
100 000 kilomeetrit hiljem”
(2013) käsitleb mehe tööd
Vihula vallavanemana aastatel
2011–2013, “Teekond” (2017)
on Uukkivi ja tema naise lugu.

Peamine osa Uukkivi loomin-
gust – “Vallavanema aruanne”
(2009), “Aruanne. Mälupildid”
(2013) ja “Aruanne. Lood, mida
Rae Sõnumitest ei leia” (2017),
keskendub aga Rae valla tege-
mistele.
Rae vald varjab tõde?

“Aruanne. Lood, mida Rae
Sõnumitest ei leia” käsitleb Rae
valla tegemisi aastatel 2013–
2017. “Seal on läbi perioodi kir-
jutatud lood. Need on lihtsalt
kokku võetud. See kokkupane-
mine võtab kolm-neli nädalat.
Siis võib ta trükikotta saata,” sel-
gitab Uukkivi.

Uukkivi nimelt on veendu-
nud, et Rae praegune vallavalit-
sus ja valla häälekandja Rae Sõ-
numid edastavad infot valikuli-
sel, vaikides maha näiteks kor-
ruptsioonikahtlusi, aga ka Järve-
küla kooli ehitushankega seotud
tagasilööke jne.

Et enda nägemus tõest esile
tuua, on Uukkivi Rae vallavoli-
kogu liikmena jooksvalt teinud
kokkuvõtteid volikogu istungi-
test, mis nüüd raamatus kajasta-

mist leiavad. Teost on ta tutvus-
tanud Lagedil, Jüris ja Vaidas.

“Aruanne. Lood, mida Rae
Sõnumitest ei leia” ilmus tiraaži-
ga 200 eksemplari, selle välja-
andmisele kulus 2000 eurot, mil-
le Uukkivi maksis oma taskust.
“Seal on e-raamat ka juures,”
täpsustab mees.
Tuleb raamat Raasikust

Et Uukkivi on viimased neli
aastat pidanud Raasiku vallava-
nema ametit, ilmub peagi raa-
mat Raasikust, “Alati on nii ol-
nud” – 262 lehekülge. “See on
praegu trükikojas ja nädala pä-
rast on ta väljas,” lubab Uukkivi.

Millest selline pealkiri? “Kui
ma sinna tööle läksin, siis iga as-
ja peale, kui ma küsisin, et miks
te nii teete, siis vastus oli, et ala-
ti on nii olnud. Ja alati, kui ma
olen vallavanem olnud, siis on
alati nii olnud, et ma olen raa-
matukirjutanud,” muheleb Uuk-
kivi.

Kumma poole aga süda tõm-
bab –kas kohalikel valimistel on
eesmärk saada rohkem Rae või
Raasiku vallavanemaks? “Seda
on palju küsitud. On küsitud ka
seda, et milline vald kõige kihv-
tim on. Ma võin rahulikult öel-
da, et kõige huvitavam vald on
raudselt Vihula,” keerutab Uuk-
kivi.

Lõpuks tunnistab mees, et
kõige olulisem koht on ikkagi
see, kus inimene ise elab ehk te-
ma puhul on selleks Rae vald.
“Isegi selle kampaania käigus,
mis Raasikul toimus, olid mul
naise ja laste ankeedid valmis
kirjutatud, et nad sinna sisse re-
gistreerida, aga ise ma ei oleks
sinna läinud,” ütleb Uukkivi.

Mida teeb Uukkivi aga siis,
kui ta valimiste järel enam valla-
vanemaks ei saa? “Ma olen eri-
alalt masinaehitusinsener. Mul
on siinsamas turismitalu. Eks
seal ole tegemist ka küll ja küll,”
arvab ta. ~

“Tõde ja õigus” Uukkivi moodi. Andres Tohver

Kommentaar

Signe Heiberg
Rae Sõnumite toimetaja

Mul tekkis sügavam huvi, milline oli Uukkivi-aegsete Rae Sõnumi-
te nägu. Paljud Rae valla uued elanikud ehk ei tea, et Uukkivi on
ka ise olnud aastatel 2004–2010 Rae vallavanem ja võtmetegela-
ne Rae Sõnumite loomisel. Analüüsisin vanu numbreid ja võin öel-
da, et üldine tonaalsus on rõõmus. Tooni andsid positiivsed lood
saavutustest ja toimunud üritustest. Väga paljude lugude autor on
Uukkivi ise, välisautoritest saavad sõna enamjaolt allasutuste ju-
hid/töötajad või tema enda mõttekaaslased.
Uukkivi valitsemisajal välja antud Rae Sõnumite kohta võin kinni-
tada järgmist: kui praegune vallavanem Mart Võrklaev on oma va-
litsemisajal olnud esikaanel viie aasta jooksul kaks korda, siis
Uukkivi oma viis ja pool aastat kestnud valitsemisaja jooksul ehib
esikaant tervelt 16 korda! Aasta 2006 numbris 9 leidub tema fo-
tosid tervelt seitse tükki!
Tulles praeguste Rae Sõnumite juurde, saan väljaande tunnustu-
seks öelda, et lehe laienenud autorite ja teemade ring on lisanud
lehele oluliselt kogukonna häält.
Uukkivi tunnustuseks peab kindlasti ütlema, et valla elu demo-
kraatlikke väärtusi kandvas tervikpildis on tal olnud opositsiooni-
poliitikuna oluline roll. Usun temasse kui võimekasse poliitikusse,
aga ma kindlasti jään taunima alusetut Rae Sõnumite ründamist.

Harju EluAASTAL...

1957
• Raasiku masinatraktori-

jaam saavutas suurepärase
töövõidu. Teisena ENSVs
täideti traktoritööde aasta-
plaan. Mõnede töötajate
plaanitäitmine oli koguni
185 protsenti.

• Külas käidi 1956. aastal
avatud Kiisa rahvamajas.
Nüüd ehitati välja kinoapa-
ratuuri ruumi. Selleks oli
vaja 3,5 tonni tsementi ning
laudu ja palke vähemalt 50
tihumeetrit. Varutud oli ju-
ba 10 tonni puitu.

• Oktoobri Võidu kolhoosi
lambatalitaja Koidula Iher
oli omal alal ENSVs tubli-
mate hulgas. Ta hooldas
180 lammast, villa saadi
loomalt 4,3 kilo.

• Viies Harju rändkinos näi-
dati filme “Palat nr. 5”,
“Aatomienergia kasutamine
rahuotstarbel”, “Mööda
Soomet” ja “Don Juan”.

1992
• 5. juunil 1992 nimetas

Ülemnõukogu Eesti rahvus-
kiviks paekivi. Arvi Lau-
ringson alustas järjejuttu
Harju lademetest, karjääri-
dest, pae omadustest, ehi-
tistest ja taasleidmisest.

• 21. septembril võeti piiri-
valve Harju juhtimiskeskuse
poolt üle Vääna piirivalve-
kordon. Hoonetes oli kõik
lõhkumata, alles olid isegi
radiaatorid ja korras katla-
maja. Lähiajal plaaniti võt-
ta üle Joa kordon.

• Jätkus VII riigikogu vali-
miste analüüs. Enim hääli
ehk 6900 sai maakonnas
Isamaa. Järgnesid 4940
häälega Mõõdukad ja 4293
häälega Kindel Kodu. Kan-
didaatidest korjas suurema
saagi Mart Laar 5232 hää-
lega, jättes teisele kohale
kuningriiklase Vambola Põ-
deri 2961 häälega. Presi-
dendikandidaatidest oli
edukam Arnold Rüütel 14
331 häälega. Lennart Meri
kogus 8319 häält.

2007
• Mais 2006 etendus Kiisa

rahvamaja trupil KI-SA
näidend “Niskamäe nai-
sed”. Nüüd käidi etenduse-
ga Soome reisil.

• Jõelähtme valla Ülgase kü-
la valis külavanemat. Ame-
tisse sai Andres Viirpalu.

• Erimööblit valmistav AS
Sarkop avas Jüris 1,3-hek-
tarilisel alal asuva tehase-
kompleksi. Selle projektee-
ris KUMU autor, arhitekt
Pekka Vapaavuori.

• Saku õlletehas investeeris
kiletamisseadmetesse 14
miljonit krooni. Neid kasu-
tati pudelite ning kuuspak-
kide kiletamisel.

29. september 2017 / aasta 39. nädal 9



10 VABA AEG 29. september 2017 / aasta 39. nädal

Multimek Baltic OÜ tegeleb erinevate
metalltoodete tootmisega. Asume Keh-

ras, Tallinnast40 km kaugusel, olemas hea
rongiühendus.

Otsime oma töökasse
meeskonda keevitajaid

Töö: keeviskonstruktsioonide keevi-
tamine jooniste järgi, raua paksus
2–40 mm
Nõudmised: eelnev keevitamise ko-
gemus vähemalt 3 aastat, kohuse-
tundlik, eesti keele oskus suhtlusta-
sandil
Kasuks tuleb: sertifikaadi olemasolu
Ettevõte pakub: töökogemust hea
tehnoloogilise baasiga ettevõttes,
eneseteostus-jaarenemisvõimalusi,
huvitavat javastutusrikast tööd, kon-
kurentsivõimelist töötasu

Age Tuisk, +372 516 1927
age.tuisk@multimekbaltic.com

d LUMBAR
ENERGY WOOD

OSTAME
kasvavat võsa
vähemväärtusliku lehtpuu g
raieõigusi ■=

leht-ja okaspuu küttepuid |

lepa enamusega metsakinnistuid S
reigo@lumbar.ee • tel 5342 0379

facebook
j

Leia meid
Facebookis

Harju Elu

KÜTTEMATERJALID
Kask 401. võrgus - 2,80€
Lepp 401. võrgus - 2,50€
Kask konteineris 2m3 - 130€
Puitbrikett mänd hele - 120€
Puitbrikett kask tume - 130€
Turbabrikett kilepakendis - 140€
Pelletid premium - 160€
Männiku tee 106b eco-fuel.ee
Mob. 54 5698 58

Tule osale Euroopa moodsaima tootmise käivitamisel!

Kohila Vineer OÜ on LatvijasFinieris tütarettevõte.LatvijasFinie-
ris on üks Euroopa juhtivatestvineeritootjatest.Kontsernikoguin-
vesteering Eestis asuvasse tehasesse ulatubkuni 80 miljoni eu-
roni, mis on üks viimaseaja suuremaid investeeringuid Eesti toot-
missektoris.
Kohila Vineer OÜon kasepuidust spooni ja vineeri valmistavpui-
dutöötlemise ettevõte. Lõpptooteks on kõrgekvaliteediline erine-
vatepinnakatetega vineer, millepeamised kasutusvaldkonnad on
ehitus, transporditööstus, laevaehitusjamööblitööstus.

Otsime oma meeskonda

operaatorit,
kes töötab igapäevaselt CNC-pingil
ning tagab kvaliteedinõuetele vastava
toodangu.

Ootame Sind kandideerima kui  omad
tehnilist taipu, iseseisvust ja
arvutioskust vähemalt kesktasemel.
Eelise teiste kandidaatide ees annab
vastav kutseharidus ja / või töökogemus
CNC-pingiga.

Omalt poolt pakume
•  väärilist töötasu ning püsivat tööd
•  kaasaegseid töö-ja olmetingimusi
vastvalminud tootmishoones
•  vahetustega tööd (12-tunnised
vahetused, nii päevased kui öised, 3 tööl,
3 vaba, tööpäeva algus vastavalt kas
8.00 või 20.00)
• ettevõttesiseseid soodustusi
(sh sportimine, taastusravi, toitlustus,
ühisüritused jne)
•  väljaõpet kohapeal

Kandideerimiseks saada oma CV
personal@kohilavineer.ee. Täiendav
info tel +372 5688 8517, Anu Soo

JÕELÄHTME VALLAVALITSUS TEATAB:
Detailplaneeringu osalise kehtetuks tunnistamise eelnõu avalik väljapanek
Jõelähtme Vallavolikogu 25.04.2000 otsusega nr 14kehtestati Jõelähtme valla Uusküla küla Lii-
va I maaüksuse detailplaneering. Uusküla Nuudi tee 22 ja Nuudi tee 24 kinnistute omanikud
on esitanud taotluse detailplaneeringu osaliseks kehtetuks tunnistamiseks Nuudi tee 22 ja Nuu-
di tee 24 osas, kuna soovivad loobuda detailplaneeringu edasisest elluviimisest. Jõelähtme Val-
lavolikogu 25.04.2000 otsusenr 14 “Jõelähtme valla Uusküla küla Liiva I maaüksuse detailplaneeringu kehtes-
tamine” osalise kehtetuks tunnistamise eelnõu avalik väljapanek toimub 2.–15.11.2017 Jõelähtme vallamajas.
Tutvuda on võimalik Jõelähtme vallavalitsuse poolt ettevalmistatud detailplaneeringu kehtetuks tunnistamise
eelnõuga, mis on eespool nimetatud ajavahemikul kättesaadav ka Jõelähtme vallakoduleheküljel.

RAE VALLAVALITSUS
TEATAB:
Detailplaneeringute koostamiste algatamised
•Jüri aleviku Aruküla tee 19 kinnistu ja lähiala
detailplaneering
Detailplaneering on algatatud Rae Vallavalitsu-
se 26.09.2017korraldusega nr 1307.Planeeritav
ala asub Jüri alevikus, Aruküla tee jaAleviku tee
ringristmiku vahetus läheduses, olemasolevate
elamute alal. Juurdepääs olemasolevale elamu-
maa krundile toimub Aruküla teelt (11303 Jü-
ri-Aruküla teelt). Juurdepääs planeeritavale ela-
mumaa kruntidele nähakse ette Tammiku tee 15
(katastritunnus 65301:003:0089) krundilt sõlmi-
tava teeservituudi kokkuleppe alusel kinnistu ka-
sutamiseks detailplaneeringuala juurdepääsuna
või teeservituudi kokkuleppe alusel Aruküla teelt
(11303 Jüri-Aruküla teelt). Planeeringuala suu-
rus on ligikaudu 0,24 ha.
Detailplaneeringu koostamise eesmärgiks on ja-
gada olemasoleva elamumaa sihtotstarbega kin-
nistu kaheks, määrata ehitusõigus, lahendada
hoonestustingimused, juurdepääsud, tehnovõr-
gud ja haljastus.
Detailplaneeringu koostamise eesmärkon koos-
kõlas Rae valla Jürialeviku ja sellega piirnevate
Aaviku, Vaskjala ja Karla külaosade üldplanee-
ringuga, kus planeeringuala maakasutuse juh-
totstarve on reserveeritud aleviku keskuse ja
ärifunktsiooniga arengualaks. Vastavalt planee-
rimisseaduse § 142 lõikele 1 on kehtestatud üld-
planeeringu põhilahenduse detailplaneeringuga
muutmine üldplaneeringuga määratud maaka-
sutuse juhtotstarbeulatuslik muutmine, üldpla-
neeringuga määratud hoonestuse kõrguspiiran-
gu ületamine, krundi minimaalsuuruse vähen-
damine, detailplaneeringu kohustuslike alade ja
juhtudemuutmine või muu kohaliku omavalit-
suse hinnangul oluline või ulatuslik üldplanee-
ringu muutmine. Planeeritaval alal säilitatakse
olemasolev elamumaa sihtotstarve ja olemasole-
val sihtotstarbel planeerimist ei saa lugeda üld-
planeeringu põhilahenduse muutmiseks.
•Patika küla Kriile, Töökoja jaÄdala kinnistute
ning lähiala detailplaneering
Detailplaneering on algatatud Rae Vallavalitsu-
se 26.09.2017korraldusega nr 1306.Planeeritav
ala asub Patika külas, Tallinn-Tartu maantee ja
Jüri-Vaida tee vahelisel alal. Juurdepääs planee-
ritavale alale nähakse ette Jüri-Vaida teelt. Pla-
neeringuala suurus on ligikaudu 3,7 ha.
Detailplaneeringu koostamise eesmärgiks on
Kriile kinnistust jagada välja tootmismaa ja
transpordimaa sihtotstarbega kinnistu ning üle-
jäänud osal säilitada maatulundusmaa sihtots-
tarve sihtotstarbega, määrata hoonestustingimu-
sed, lahendada juurdepääsud ning haljastus. Teh-
novõrkudega varustamine lahendadaTöökoja ja
Ädala kinnistute olemasoleva taristu baasil.
Detailplaneeringu koostamise eesmärkon koos-
kõlas Rae valla üldplaneeringuga, mille järgi on
planeeritava ala juhtotstarbeks määratud toot-
mismaa ja juhtotstarbeta maa. Planeeritaval alal
paiknev rohevõrgustik säilitatakse ning sinna
ehitusõigust ei määrata. Olemasolevate tootmis-
maa kruntide vahele ühe täiendava tootmismaa
krundi moodustamist ei saa lugeda üldplanee-
ringu oluliseks või ulatuslikuks muutmiseks.
• Aaviku küla Vana-Aaviku tee 11a ja Erose kin-
nistute ning lähiala detailplaneering
Detailplaneering on algatatud Rae Vallavalitsu-
se 26.09.2017korraldusega nr 1302.Planeeritav
ala asub Aaviku küla keskosas, Vana-Aaviku tee
ääres. Juurdepääs planeeritavatele elamumaa
kruntidele nähakse ette Vana-Aaviku teelt alga-
valt olemasolevalt pinnasteelt. Planeeringuala
suurus on ligikaudu 1,1 ha.
Detailplaneeringu koostamise eesmärgiks on ja-
gada olemasolevad elamumaa sihtotstarbelised
kinnistud kolmeks elamumaa krundiks, seada
ehitusõigus ja hoonestustingimused, lahendada
juurdepääsud, liikluskorraldus ja tehnovõrkude-
ga varustamine ning haljastus.
Detailplaneeringu koostamise eesmärkon koos-
kõlas Rae valla Jüri aleviku ja sellega piirnevate
Aaviku, Vaskjala ja Karla külaosade üldplanee-
ringuga, kus planeeringuala maakasutuse juh-
totstarveteks on perspektiivne väikeelamute
maa-ala.

Detailplaneeringute vastuvõtmised ja avalikud
väljapanekud 16.–29.10.2017Rae Vallavalitsu-
ses Aruküla tee 9. Vastuväiteid ja ettepanekuid
detailplaneeringute osas esitada hiljemalt
29.10.2017
•Soodevahe küla jaRae küla Tallinnaringtee La-
gedi ning Karla liiklussõlmede detailplaneering
Detailplaneering on algatatud Rae Vallavalitsu-
se 10.01.2017korraldusega nr 37 ning vastu võe-
tud 05.09.2017 korraldusega nr 1179. Planeeri-
tavadkinnistud asuvad Soodevahe- ning Rae kü-
las, Tallinn ringtee ääres. Planeeringuala suurus
on ligikaudu 16 ha.
Detailplaneeringu koostamise eesmärgiks on

moodustada Tallinna ringtee Lagedi ning Karla
liiklussõlmede rajamiseks vajalikud transpordi-
maa krundid.
Detailplaneeringu koostamise eesmärk on koos-
kõlas Rae valla üldplaneeringuga ning Rae valla
Jürialeviku ja sellega piirnevate Aaviku, Vaskja-
la jaKarla külaosade üldplaneeringuga. Mõlema
üldplaneeringuga on alale ette nähtud perspek-
tiivne maantee ning riigi põhimaantee peale- ja
mahasõitude juhtotstarve.
•Vaskjala küla Tiigimetsa tee elamumaa kinnis-
tute ja lähiala detailplaneering
Detailplaneering on algatatud Rae Vallavalitsu-
se 07.06.2016 korraldusega nr 898 ning vastu
võetud 26.09.2017 korraldusega nr 1303. Planee-
ritav ala asub Soodevahe külas. Ligipääs planee-
ritavale alale on planeeritud mahasõiduga Tal-
linn-Lagedi riigimaanteelt. Planeeringuala suu-
rus on ligikaudu 11,7 ha.
Detailplaneeringu koostamise eesmärgiks on
muuta 08.04.2008 Rae Vallavolikogu otsusega nr
391 kehtestatud Vabriku kinnistu detailplanee-
ringut ning jagada elamumaa sihtotstarbega kin-
nistud väiksemateks kruntideks, määrata ehitu-
sõigus ja hoonestustingimused, lahendada juur-
depääsud ja tehnovõrkudega varustamine ning
haljastus.
Detailplaneeringu koostamise eesmärk on koos-
kõlas Rae valla üldplaneeringuga, kus alale on et-
te nähtud elamumaa juhtotstarve.
Detailplaneeringu vastuvõtmine jaavalik väl-
japanek 16.10.–12.11.2017Rae Vallavalitsuses
Aruküla tee 9. Vastuväiteid ja ettepanekuid de-
tailplaneeringute osas esitada hiljemalt
12.11.2017
• Soodevahe küla Laanemäe kinnistu jareformi-
mata riigimaa detailplaneering
Detailplaneering on algatatud Rae Vallavoliko-
gu 16.08.2016 otsusega nr 161 ning vastu võetud
04.07.2017 korraldusega nr 1286. Planeeritav ala
asub Soodevahe külas. Ligipääs planeeritavale
alale on planeeritud mahasõiduga Tallinn-Lage-
diriigimaanteelt. Planeeringuala suurus on ligi-
kaudu 11,7 ha.
Detailplaneeringu koostamise eesmärgiks on lii-
ta Laanemäe maaüksus ja osa Suur-Sõjamäe tn
41 maaüksusest üheks äri-ja transpordimaa siht-
otstarbega krundiks, et kavandada sinna Rail
Baltic reisirongide hooldedepoo. Detailplanee-
ringuga seatakse ehitusõigus ja hoonestustingi-
mused, lahendatakse juurdepääsud, liikluskor-
raldus ja tehnovõrkudega varustamine ning hal-

jastus.Detailplaneeringu koostamise eesmärk ei ole
kooskõlas Rae valla üldplaneeringuga, mille jär-
gi on alale ette nähtud olemasoleva sihtotstarbe
säilimineehk maatulundusmaa sihtotstarve. De-
tailplaneering koostatakse lähtuvalt 13.06.2016
Harju maavanema korraldusega nr 1488 vastu
võetud Harju maakonnaplaneeringust “Rail Bal-
ticu raudtee trassikoridori asukoha määramine”,
milles on määratud Rae hooldedepoo põhimõt-
teline asukoht. Detailplaneeringuga tehakse et-
tepanek Rae valla üldplaneeringu muutmiseks.

Detailplaneeringu avaliku väljapaneku tule-
muste avalik arutelu
•Peetri aleviku Kungla kinnistuja lähiala detail-
planeering
Detailplaneering on algatatud Rae Vallavalitsu-
se 24.05.2016korraldusega nr 810 ja vastu võe-
tud Rae Vallavalitsuse 04.07.2017 korraldusega
nr 932. Planeeritav ala asub Peetri alevikus Va-
na-Tartu mnt läheduses. Lähipiirkonnas on val-
davaks viimasel kümnendil ehitatud üksik-, ri-
da- ja korterelamud. Juurdepääs planeeritavale
alale on planeeritud Vana-Tartu maanteelt läbi
rajatava Öökulli tee. Planeeringuala suurus on
ligikaudu 1,82 ha.
Detailplaneeringu koostamise eesmärgiks on
kinnistu jagamine elamumaa sihtotstarbega
kruntideks kortermajade rajamiseks, määrata
tekkivatelekruntidele ehitusõigus ja hoonestus-
tingimused, lahendada juurdepääsud, liikluskor-
raldus ja tehnovõrkudega varustamine ning hal-
jastus.
Detailplaneeringu lahendus on kooskõlas Rae
valla üldplaneeringuga, kus alale on ette nähtud
elamumaa juhtotstarve.
Detailplaneeringu avaliku väljapaneku ajal 07.–
21.08.2017 laekus üks vastuväide ja selgitustaot-
lus planeeringuala hõlmava taristu rajamise koh-
ta ning kooskõlastuse kohta.
Detailplaneeringu avaliku väljapaneku tulemus-
te avalik arutelu toimub05.10.2017 kell 16.00 Jü-
ri alevikus Aruküla tee 9 Rae vallamaja istungi-
te saalis.

Detailplaneeringute kehtestamised
•Peetri alevikuKasemetsa kinnistu ja lähiala de-
tailplaneering
Detailplaneering on kehtestatud Rae Vallavalit-
suse 05.09.2017korraldusega nr 1181. Planeeri-
tav ala asub Peetri alevikus Peetri tee ääres. Pla-
neeritav ala piirneb lõunast Peetri teega, läänest

hoonestamata kinnistuga ning
põhjast ja idast hoonestatud ela-
mumaaga. Lähipiirkonnas on val-
davaks viimaselkümnendilehita-
tud üksik-, rida- jakorterelamud.
Juurdepääs alale on planeeritud
avalikult kasutatavalt planeeritud
Peetri teelt ja Vägeva põigust. Pla-
neeringuala suurus on ligikaudu 3,3 ha.
Detailplaneeringu koostamise eesmärgiks on
kinnistu jagamine üheks transpordimaa krun-
diks ja seitsmeteistkümneks elamumaa sihtots-
tarbega krundiks, määrata tekkivatele kruntide-
le ehitusõigus ja hoonestustingimused üheperee-
lamute, paariselamute ja ühe kuni kümne korte-
riga korterelamu ja osaliselt ärifunktsiooniga
hoone ehitamiseks, lahendada juurdepääsud,
tehnovõrkudega varustamine ning haljastus.
Detailplaneeringu koostamise eesmärk on koos-
kõlas Rae valla üldplaneeringuga, kus alale on et-
te nähtud elamumaa juhtotstarve.
•Järveküla Undsepakinnistu jalähiala detailpla-
neering
Detailplaneering on kehtestatud Rae Vallavalit-
suse 05.09.2017 Korraldusega nr 1180.Planeeri-
tav ala asub Järvekülas, Vana-Tartu maantee ää-
res, väljakujunenud elamualal. Juurdepääs pla-
neeritavale alale nähakse ette Vibu teelt. Planee-
ringuala suurus on ligikaudu 0,7 ha.
Detailplaneeringu koostamise eesmärgiks on
muuta Rae Vallavolikogu 20.03.2007 otsusega
251 kehtestatud Järveküla küla Sepa elamukvar-
tali ja lähiala detailplaneeringuga kavandatud
pos 77 ja 91 sihtotstarvet ning jagada olemasolev
elamumaa sihtotstarbeline Undsepa kinnistu
üheks elamumaakrundiks ja üheks üldkasutata-
va maa krundiks, seada ehitusõigus ja hoones-
tustingimused, lahendada juurdepääsud, liiklus-
korraldus ja tehnovõrkudega varustamine ning
haljastus.Detailplaneeringu koostamise eesmärk on koos-
kõlas Rae valla üldplaneeringuga, kus alale on et-
te nähtud elamumaa juhtotstarve.
•  Kopli küla Rootsi tee 2 kinnistu ja lähiala de-
tailplaneering
Detailplaneering on kehtestatud Rae Vallavalit-
suse 12.09.2017korraldusega nr 1228.Planeeri-
tav ala asub Kopli külas Rootsi tee ja Ülase tee
ristis. Juurdepääs alale on planeeritud osaliselt
avalikult kasutatavalt Ülase ja Rootsi teelt. Pla-
neeringuala suurus on ligikaudu 1,7 ha.
Detailplaneeringu koostamise eesmärgiks on ja-
gada elamumaa sihtotstarbega kinnistu viieks
elamumaa krundiks ja üheks transpordimaa
krundiks, määrata ehitusõigus ja hoonestustin-
gimused, lahendada juurdepääsud ja tehnovõr-
kudega varustamine ning haljastus.
Detailplaneeringu koostamise eesmärk on koos-
kõlas Rae valla üldplaneeringuga, kus alale on et-
te nähtud elamumaa juhtotstarve.
• Suuresta küla Lingumäe kinnistu ja lähiala de-

tailplaneeringDetailplaneering on kehtestatud Rae Vallavalit-
suse 26.09.2017 korraldusega nr 1304.Planeeri-
tav ala asub Suuresta külas, Golfi tee vahetus lä-
heduses. Juurdepääs alale on avalikult kasutata-
valt Golfi teelt ning läbi Väike-Põlluotsa kinnis-
tult. Planeeringuala suurus on ligikaudu 1,7 ha.
Detailplaneeringu koostamise eesmärgiks on ja-
gada olemasolev elamumaa sihtotstarbega kin-
nistu kaheks elamumaa krundiks ning üheks
transpordimaa krundiks, seada ehitusõigus ja
hoonestustingimused, lahendada juurdepääsud,
liikluskorraldus ja tehnovõrkudega varustamine
ning haljastus.
Detailplaneeringu koostamise eesmärk on koos-
kõlas Rae valla üldplaneeringuga, kus alale on et-
te nähtud elamumaa juhtotstarve.
• Peetri aleviku Tartu mnt 169 kinnistu ja lähi-
ala detailplaneering
Detailplaneering on kehtestatud Rae Vallavalit-
suse 26.09.2017 korraldusega nr 1305.Planeeri-
tav ala asub Peetri alevikus, Tallinn-Tartu maan-
tee ääres. Juurdepääs alale on planeeritud avali-
kult kasutatavalt teelt. Planeeringuala suurus on
ligikaudu 0,42 ha.
Detailplaneeringu koostamise eesmärgiks on
muuta 13.11.2001 Rae Vallavolikogu otsusega nr
281 kehtestatud Peetri küla Mõigu elamukvarta-
li detailplaneeringut pos 78 osas ning jagada de-
tailplaneeringu järgne ärimaa sihtotstarbega kin-
nistust välja kolm transpordimaa kinnistut ning
ülejäänud osal säilitada ärimaa sihtotstarve, mää-
rata ehitusõigus ja hoonestustingimused olemas-
oleva tankla laiendamiseks, lahendada juurde-
pääsud ja tehnovõrkudega varustamine ning hal-
jastus.
Detailplaneeringu koostamise eesmärk on koos-
kõlas Rae valla üldplaneeringuga, kus planeerin-
guala maakasutuse juhtotstarveteks on määra-
tud liiklust korraldava ja teenindava ehitise maa
juhtotstarve.
Täiendavalt on üld-ja detailplaneeringutega seo-
tud materjalidega võimalik tutvuda http://gis.rae.
ee.
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“Meie juhid ja spetsialistid kasvavad Maxima seest Oleme selle üle uhked ning panustame oma inimestesse
korraldades erinevaid koolitusi ja pakkudes enesearenguvõimalusi."

Marko Põder, juhatuse liige

Kutsun Sind ühinema

Maxima uue kaasaegse KKK kaupluse meeskonnaga.
Meie UUS kauplus asub looduskaunis kohas Loomaaia naabruses, aadressil Ehitajate tee 748 Tallinnas.

Tule, hoolitseme koos, et iga päev saaksid 770 000 Eesti elanikku kiiresti, mugavalt ning parima hinnaga
soetada värskeid toidu- ja esmatarbekaupu.

Meie jaoks on tähtis iga inimene ning meie töötajate hulgas on inimesed erinevas eas ja rahvusest

Pakume Sulle töötingimusi, mis vastavad Sinu vajadustele:

K tööd kodu lähedal
K sooja tasuta lõunat
K stipendiumeid meie töötajate öpihimulistele lastele
K ühisüritusi

K paindlikku töögraafikut ja/või osakoormust
K tuge perele tähtsate sündmuste ajal
K soodustusi meie meeskonnaliikmetele
K preemiat uue poe avamise eest

Korraldame tasuta transpordi ja majutuse väljaspool Harjumaad elavatele töötajatele.

Valikus mitmed erinevad ametikohad! Helista meile 5556 6239 või kirjuta personal@maxima.ee
\ )
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LIIKUMIST PIIRAVAD KEHVAD TEED

Siberis sündinud naine otsis kodumaja
INIMENE

Allar Viivik
allar@harjuelu.ee

~ Tänavu augustis külastas
Marika Tiits-Õispuu koos
tütre Anna-Liisaga Novosi-
birski lähedal asuvaid küla-
sid. Ta nägi oma sünnikohta
ning käis ka Kinterepi külas,
kus vanemad maja ehitasid.
Küüditatud eestlaste lugusid
sealkandis teatakse, kuid
mäletajad on juba vanad.

Meenutusi reisist Novosibirski
oblastisse tulid Keila sotsiaalkes-
kusesse kuulama saatusekaasla-
sed, Aštakis, Kinterepis ja Dub-
rovkas elanud küüditatud. Va-
nim ehk 96-aastane külaline
elab Kiili vallas. Samas olid saa-
tusekaaslased Keila linnas ja val-
last, Koselt, Sakust, Tallinnast ja
mujaltki.

Marika Tiits-Õispuu sündis
Novosibirski oblastis Bolšoi Izra-
ki külanõukogus 1954. aastal
ning pääses koos vanematega
olude leevenedes koju kaks aas-
tat hiljem.

Mõte külastada sünnipaika
tekkis tal tütar Anna-Liisa eesku-
jul, kes reisis rendiautoga Amee-
rika Ühendriikides. Aga Vene-
maa bürokraatia oli päris keeru-
line.

“Lennukipileteid liinile
Moskva-Novosibirsk ajasime tüt-

rega pool aastat. Internetis saab
neid küll broneerida, aga asja-
ajamist on ikkagi palju,” ütles
naine.
Välismaalastele keelatud

Lõpuks saadi asjad korda
ning tänavu augusti teisel näda-
lal oldi Novosibisrkis kohal. Ren-

diauto õnnestus ka läbi segadus-
te saada ning sõit läks edasi.
“Järgmisel päeval olime Tšere-
panovos. See oli jaam, kus 1949
saabunud küüditatud jagati uu-
tesse kohtadesse. Seal said ka
ema ja isa tuttavaks. Ema oli töö-
tanud Vasalemma koolis õpeta-
jana,” rääkis Marika Tiits-Õis-

puu. Esialgu elasid nad muldon-
nis, kuid hiljem ehitasid Kinter-
epis maja.

Kohalikud olid kaugete küla-
liste vastu lahked ning abival-
mis. Eesti küüditatutest olid nad
kuulnud, kui nende mäletajaid
on elus vähe.

Tšerepanovo hotellis selgus

aga, et nendel on keelatud välis-
maalasi majutada. Õnneks oli
naistel Novosibirskist hangitud
tõend viisadekohta ning hotellis
võeti neid lõpuks ööbima. “Hom-
mikusöök oli kehvapoolne. Võid
ja piima ei olnud. Ilmselt oli
võikriis ka sinna jõudnud,” nal-
jatas esineja.

Järgmine eesmärk oli käia
ära Masljanino küla haiglas, kus
Tiits-Õispuu 1954. aastal sündis.
Vana haigla oli uue korpuse õues
õnneks alles. Samas haiglas olid
paljud eestlased ravis ka kollatõ-
vega või puukide levitatud hai-
gustega.

Sünnimaja on alles
Edasi viis tee Kinterepi külla,

kus vanemad 1950ndatel elasid.
Kas naised isa ehitatud maja üles
leidsid, pole lõpuni selge. “Seal
olid näha mõned palkmajad,
mille aknad pole vene moodi.
Võib-olla see oligi õige elamu,”
arvas Tiits-Õispuu. Kohalik ko-
gukonnavanem Valja teadis eest-
lasi ja nende saatust Siberisse
küüditamisel.

Külarahva tegevusalad on
praegu jaht, kalapüük, sõit
maastikuautodega ning värvi-
püstoli sõdade korraldamine.
Üks puhkebaas on ehitatud en-
disesse barakki, kus võisid elada
ka eestlased. Liikumist piiravad
kahjuks kehvad teed. Nii on Aš-
taki ümbruses ainult mudased
metsaveoteed, Kinterepi lähedal
on teed enam-vähem.

“Aštak on jäänud tühjaks.
Sealseid maju ei näinud, sest
mets on küla ümber tihe ja läbi
sõita ei saanud,” ütles Tiits-Õis-
puu.

Naine näitas ka fotosid, mis
Novosibirski oblastis tehtud.
Olemas on ka 1950ndatel võe-
tud fotod küladest, barakkidest
ja küüditatute ehitatud elamu-
test. ~

Elvi-Aino Leitmäe (vasakul) näitab külalisele albumit Siberi aegade originaalfotodega. Allar Viivik
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Tehnilise Järelevalve Amet avaldab teadaande
keskkonnamõju hindamise ja keskkonnajuhtimis-
süsteemi seaduse (KeHJS) § 12 lõike 1 alusel.
Tehnilise Järelevalve Amet otsustajana teatab, et
on oma 15.09.2017 otsusega nr 1-10/17-327alga-
tanud Riisipere-Turba raudteeliini keskkonnamõju
hindamise menetluse.
Projekti arendaja aktsiaselts Eesti Raudtee (regist-
rikood 11575838, aadress Toompuiestee 35, Põh-
ja-Tallinna linnaosa, Tallinn, Harju maakond, 15073)
esitas otsustajale Tehnilise Järelevalve Ametile
taotluse Riisipere-Turba raudteeliini keskkonnamõ-
ju hindamise (KMH) algatamiseks. Taotluse koha-
selt soovitakse koostada KMH lähtudes keskkonna-
mõju hindamise ja keskkonnajuhtimissüsteemi sea-
duse (KeHJS) § 6 lõike 1 punktist 14, milleks on uue
raudteeliini ehitamine. KMH viiakse läbi ehituspro-
jekti koostamise käigus ning koos ehitusprojektiga
koostatakse ka geodeetiliste ja geoloogiliste uurin-
gute ning maaparandusprojekt.
KMH algatati tuginedes KeHJS § 3 lõikele 1, § 6 lõi-
ke 1 punktile 14, § 11 lõigetes 3, 8 ja 11, § 26 ning
Tehnilise Järelevalve Ameti peadirektori käskkirja-
le 15.09.2017 nr 1-10/17-327.
Menetluste liitmisi ei ole.
Keskkonnauuringute vajadus selgitatakse KMH
programmi koostamise käigus.
Arendaja on aktsiaselts Eesti Raudtee (registrikood
11575838). Otsustaja on Tehnilise Järelevalve Amet
(kontaktisik Kristina Fuks-Kuus, e-post kristina.
fuks-kuus@tja.ee, telefon 667 2063).
KMH algatamise otsusega on võimalik tutvuda Teh-
nilise JärelevalveAmeti avalikus dokumendiregist-
ris https://adr.mkm.ee/?a=tja&s=17-327 või Tehni-
lise Järelevalve Ametis, Sõle 23a, 10614Tallinn töö-
päevadel kell 8.30–16.00.
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Kasside ja näriliste show!
Näriliste linn ja atraktsioon! KUTSUME KÕIKI, KES SOOVIVAD
Kassipoegade müük. OSALEDA NÄITUSEL!
Külla tuleb suur kass Tom, maiustustega! DpurnamaeM ecex >KenaK»Lnnx npMHSTb
KÕIKIDELE OSALEJATELE AUHINNAD! ynacnie b moy co cbohmmnuTOMijaMu!
Info jareg. tel. 55 99 7117 flrä facebook.com/EliitKassiklubiJessy
e-mail: keisi@hot.ee Piletid Piletilevi U facebook.com/Arlanta1

Eesti Kalatootjate Keskühistu otsib uude Paldiski lähedal
valmivasse kalajahu ja kalaõli tehasesse

kvalifitseeritud ja töökogemusega personali.
Tööd pakume elektri-ja automaatikainsenerile, elektrikule,

automaatikule, mehaanik-lukksepale ja vahetuse juhile.

Meie tööpakkumised leiad ka CV.ee lehelt, kus on detailsemalt
välja toodud nõuded kandidaadile ja mida me pakume.

Küsimused-elulookirjeldused palume saata kristjan@fishoil.ee.
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